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Commissie voor Sociale Zaken, 
Werk en Pensioenen 

Commission des Affaires sociales, 
de l'Emploi et des Pensions 

 

van 

 

WOENSDAG 12 MAART 2025 

 
Namiddag 

 
______ 

 

 

du 

 

MERCREDI 12 MARS 2025 

 
Après-midi 

 
______ 

 
 
La réunion publique de commission est ouverte à 14 h 03 et présidée par M. Denis Ducarme. 
De openbare commissievergadering wordt geopend om 14.03 uur en voorgezeten door de heer Denis 
Ducarme. 
 
Les textes figurant en italique dans le Compte rendu intégral n’ont pas été prononcés et sont la reproduction 
exacte des textes déposés par les auteurs. 
De teksten die cursief zijn opgenomen in het Integraal Verslag werden niet uitgesproken en steunen uitslui-
tend op de tekst die de spreker heeft ingediend. 
 

01 Samengevoegde vragen van 

- Ellen Samyn aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke Integratie, belast met 
Grootstedenbeleid) over "De gebrekkige werking van de inspectiedienst van de POD MI" (56002287C) 
- Wouter Raskin aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke Integratie, belast met 
Grootstedenbeleid) over "De gebrekkige slagkracht van de inspectie van de POD MI" (56002442C) 

01 Questions jointes de 

- Ellen Samyn à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration sociale, chargée de la Politique 
des Grandes Villes) sur "Les dysfonctionnements du service d'inspection du SPP IS" (56002287C) 
- Wouter Raskin à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration sociale, chargée de la Politique 
des Grandes Villes) sur "Le manque de moyens d'action de l'inspection du SPP IS" (56002442C) 
 

01.01  Ellen Samyn (VB): Mijnheer de voorzitter, ik verwijs naar de 

schriftelijke versie van mijn mondelinge vraag. 
 
De Pano-reportage van november vorig jaar over de wantoestanden in 
het OCMW van Anderlecht heeft heel wat losgeweekt en is momenteel 
nog steeds het voorwerp van hoorzittingen zowel in de Kamer als in de 
GGC. 
 
In een nieuw stuk op VRT NWS benadrukken de VRT-onderzoekers 
twee zaken die tot op heden wat minder aan bod zijn gekomen en die 
allebei neerkomen op een gebrek aan slagkracht van de inspectie van 
de POD MI om te doen wat ze zou moeten doen. 
 
Ten eerste wijzen zij op een gebrek aan personeel bij de inspectiedien-
sten van de POD MI, waardoor de controles die de dienst daarmee kan 
uitvoeren beperkt moeten blijven tot zeer fragmentaire steekproeven 
die bovendien niet de nodige opvolging krijgen wanneer er op grote 
schaal onregelmatigheden worden vastgesteld, zoals in Anderlecht. 
Volgens de reportagemakers zijn er vandaag maar 17 inspecteurs en 
4 auditeurs in de inspectiedienst actief die 581 OCMW's moeten con-
troleren op de besteding van 1,6 miljard euro op jaarbasis. Dat is te 
weinig om degelijk te kunnen controleren en dat werd naar verluidt ook 
reeds aangehaald in een audit van FIA in 2020. Bovendien leidt dit tot 
jaren achterstand in de controles. 

01.01  Ellen Samyn (VB): L'une 

des causes des dysfonctionne-
ments au sein du CPAS d'Ander-
lecht est le manque de capacité de 
l'inspection du SPP Intégration so-
ciale (IS). 
 
Quelle est l'évolution des effectifs 
de l'inspection? Le personnel de 
l'inspection est-il trop peu nom-
breux pour pouvoir effectuer ses 
missions, comme l'a montré un au-
dit de l'Audit fédéral interne (FAI) 
en 2020? Les possibilités de sanc-
tions du SPP sont-elles insuffi-
santes à cause de l'éclatement des 
compétences entre le niveau fédé-
ral et les communautés? 
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Ten tweede wordt gewezen op het gebrek aan sancties, wat deels mee 
het gevolg is van het eerste, maar deels ook van de bevoegdheidsver-
deling. Buiten het terugvorderen van geld door de POD op basis van 
de onregelmatigheid van dossiers, behoort sanctionering tot de be-
voegdheid van de gemeenschappen. De versnippering van bevoegd-
heden is hier dus een belangrijke spelbreker om tot een efficiënt sanc-
tioneringsmechanisme te komen. 
 
Het eerste is in alle geval de bevoegdheid van de minister en een ver-
antwoordelijkheid van de regering. 
 
Wat is de evolutie van het personeelsbestand van de inspectie de jong-
ste jaren? 
 
Bevestigt u de stelling van de journalisten en de FIA dat de inspectie 
te weinig personeel heeft om haar taak naar behoren uit te kunnen 
voeren en dat dit tot jaren achterstand leidt? Hoe heeft u in dat verband 
gereageerd op de FIA-audit van 2020? 
 
Bevestigt u dat de sanctiemogelijkheden van de POD bij vaststelling 
van structurele of grootschalige tekortkomingen onvoldoende zijn en 
dat dit het gevolg is van de versnippering van de bevoegdheden inzake 
OCMW's? 
 

01.02  Wouter Raskin (N-VA): Mijnheer de voorzitter, ik verwijs naar 

de schriftelijke versie van mijn mondelinge vraag. 
 
Mevrouw de minister, uit bijkomend onderzoek van de redactie van het 
VRT-programma Pano blijkt dat de inspectiedienst van de POD MI te 
weinig slagkracht heeft om slecht presterende OCMW's te sanctione-
ren. 
 
Zo controleerde de inspectie in 2023 een steekproef van amper 40 
dossiers op een totaal van ruim 8.286 begunstigden om na te gaan of 
de federale steun correct werd toegekend volgens de wettelijke vereis-
ten. Als dat niet het geval is, dan kan de inspectie overgaan tot de te-
rugvordering van de onterecht uitgekeerde bedragen. In bijna de helft 
van de gecontroleerde dossiers in Anderlecht vorderde de inspectie 
geld terug. Het ging om een bedrag van 10.708 euro op een totaal van 
bijna 68 miljoen euro aan federale subsidies die het OCMW in het ge-
controleerde jaar ontving. 
 
Mijn vragen aan u: 
 
1. De inspectie van de POD MI klaagt aan dat ze slechts beperkt kan 
terugvorderen, op specifieke subsidies. Bent u het met hen eens? Kan 
u dit verder toelichten? 
 
2. Een doorlichting in 2020 door de Federale Interne Audit (FIA) stelde 
eveneens vast dat het volledig potentieel van de inspectie niet benut 
wordt, als gevolg van grijze zones binnen de wetgeving, maar ook van 
het ontbreken van sanctionerende bevoegdheden. Kan u ook hierrond 
wat meer toelichting geven? Om welke grijze zones gaat het? 
 
3. Welke concrete aanbevelingen deed de FIA in haar rapport? Welk 
gevolg heeft de vorige regering hieraan gegeven? 
 

01.02  Wouter Raskin (N-VA): Le 

service d'inspection du SPP IS se 
plaint de ce que sa capacité à ré-
clamer la restitution de subventions 
spécifiques est limitée. Un audit ré-
alisé par le FAI montre que la légi-
slation comporte des zones 
d'ombre et que le service ne dis-
pose pas de pouvoirs de sanction 
suffisants.  
 
Pouvez-vous expliquer cela? 
Quelles sont les recommandations 
formulées par le FAI, et quelle suite 
le gouvernement a-t-il donnée à 
celles-ci? 
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01.03 Minister Anneleen Van Bossuyt: Geachte leden, ik heb een 

zeer uitgebreid antwoord op uw vragen. Ik wil starten met de medewer-
kers van het OCMW van Molenbeek. Daar zal het straks overigens nog 
over gaan. Bij uitbreiding wil ik alle OCMW-medewerkers een hart  
onder de riem steken bij de uitoefening van hun taak. Dat in de afgelo-
pen week opnieuw een OCMW-medewerker het slachtoffer geworden 
is van geweld, is een trieste zaak. OCMW-medewerkers geven elke 
dag het beste van zichzelf om mensen te helpen. Zij verdienen niet wat 
er vorige week opnieuw gebeurd is. 
 
De inspectiedienst bestaat nu uit 17 inspecteurs, waarvan 8 Neder-
landstaligen en 9 Franstaligen, voor alle OCMW's op het grondgebied. 
Het aantal inspecteurs is tussen 2014 en 2024 constant gebleven, met 
een lichte stijging in 2020, en met een tijdelijke versterking met 2 in-
specteurs voor de covidcontroles tussen 2021 en 2024. Op dit moment 
komt dat neer op 15,8 vte's. Voor het auditteam, dat opgericht werd in 
2016, waren er gedurende meerdere jaren vacatures bij het Neder-
landstalige team. Dat team is sinds september 2022 volledig. Dat be-
tekent vier auditeurs. Op dit moment zijn er 3,8 vte's. 
 
Het managementteam van de dienst werd in 2023 herzien, met de aan-
stelling van twee adjuncten voor het afdelingshoofd, dat sinds eind 
2022 het team alleen leidde, na het vertrek van het Nederlandstalige 
afdelingshoofd. De dienst heeft ook een halftijdse ondersteuning. Het 
team wordt gemobiliseerd om de achterstand bij de inspecties in te ha-
len. Elk jaar worden de inspectieprioriteiten vastgelegd op basis van 
de beschikbare middelen. 
 
Over de controle- en sanctiemogelijkheden wil ik eerst enkele belang-
rijke elementen verduidelijken die essentieel zijn voor de controle op 
de OCMW's. 
  
De controle over de middelen van de OCMW's gebeurt via een contro-
leketen, die verschillende onderdelen omvat. Het gaat om automati-
sche controles die via Nova Prima verlopen, een boekhoudcontrole bij 
de OCMW's en ook controles door de inspectie binnen de OCMW’s 
zelf. Die keten is gericht op het waarborgen van het juiste gebruik van 
de federale middelen. De inspectie speelt daarbij een belangrijke rol. 
 
Het is ook belangrijk om het teruggevorderde bedrag bij het OCMW 
van Anderlecht voor het jaar 2023 te verduidelijken. Er werd een terug-
vordering van 10.708 euro uitgevoerd vanwege een procedurefout in 
de gecontroleerde dossiers. Er was ook een terugvordering van 
24.148,88 euro op de subsidie gerelateerd aan het geïndividualiseerd 
project voor maatschappelijke integratie (GPMI). Dat betekent 10 % 
van het bedrag van het leefloon. 
 
Aan die dossiercontroles moeten ook andere soorten controles worden 
toegevoegd, zoals boekhoudkundige controles, die dan weer gericht 
zijn op de analyse van alle boekhoudkundige gegevens over het ge-
bruik van de door de Staat toegekende subsidies, evenals het knipper-
lichtmechanisme. 
 
Wat betreft de financiële sancties, met name voor OCMW's om be-
paalde praktijken te verbeteren, is het teruggevorderde bedrag inder-
daad relatief laag in vergelijking met de jaarlijkse toegekende subsi-
dies. Momenteel biedt het juridische kader geen mogelijkheid om een 
OCMW te sanctioneren dat herhaaldelijk niet voldoet aan de wettelijke 

01.03  Anneleen Van Bossuyt, 

ministre: Avant tout, je souhaite re-
mettre du cœur au ventre à l'en-
semble des collaborateurs de 
CPAS, qui s'investissent corps et 
âme. 
 
Le service d'inspection se com-
pose de 17 inspecteurs, soit ac-
tuellement 15,8 équivalents temps 
plein (ETP). Ce nombre s'est main-
tenu entre 2014 et 2024. L'équipe 
d'audit comprend quatre auditeurs, 
soit actuellement 3,8 ETP, et son 
cadre est rempli depuis sep-
tembre 2022. En 2023, le chef de 
section de l'équipe de gestion a été 
rejoint par deux adjoints. Cette 
équipe bénéficie du soutien d'un 
employé à mi-temps et contribue à 
résorber l'arriéré en matière d'ins-
pections. 
 
Le contrôle des moyens fédéraux 
alloués aux CPAS forme une 
chaîne constituée du contrôle auto-
matisé avec le programme Nova 
Prima, du contrôle comptable dans 
le giron des CPAS et des contrôles 
réalisés par l'inspection au sein des 
CPAS. Les données comptables 
sont également analysées, et il 
existe un système d'alerte. 
 
En ce qui concerne le CPAS d'An-
derlecht, un montant de 10 708 eu-
ros lui a été réclamé en 2023 en 
raison d'une erreur de procédure 
dans les dossiers contrôlés. Des 
subsides d'un montant de 
24 148,88 euros ont également été 
récupérés dans le cadre du projet 
individualisé d’intégration sociale 
(PIIS). Il s'agit effectivement d'un 
faible montant en comparaison 
avec les subsides annuels. 
 
Les compétences de l'administra-
tion sont très limitées lorsqu'il s'agit 
de sanctionner les CPAS qui, de 
manière répétée, violent les dispo-
sitions légales ou ne respectent 
pas les règles de bonne gestion fi-
nancière. C'est pourquoi j'examine-
rai la possibilité de renforcer le 
cadre de contrôle et de sanction du 
SPP IS. Ce point figure dans l'ac-
cord de gouvernement. 



 12/03/2025 CRIV 56 COM 097 
 

KAMER-2E ZITTING VAN DE 56E ZITTINGSPERIODE 2024 2025 CHAMBRE-2E SESSION DE LA 56E LEGISLATURE 

 

4 

bepalingen of aan een goede financiële beheersing. Op basis van de 
wettelijke bepalingen zijn de bevoegdheden van de administratie van-
daag dus beperkt, zelfs zeer beperkt. Daarom zal ik in samenwerking 
met de administratie en met de betrokken diensten de mogelijkheid on-
derzoeken om de controles te versterken. 
 
Dat hebt u ook kunnen lezen in het regeerakkoord. Daarin staat heel 
duidelijk dat er een strenger controle- en sanctiekader uitgewerkt 
wordt. Hierbij zullen door de POD MI stapsgewijs en systematisch 
meer controles gebeuren op een grotere steekproef en krijgt die meer 
sanctiemogelijkheden.  
 
Hoe willen we dat aanpakken? Met name door kruisverwijzingen tus-
sen gegevens beter mogelijk te maken, maar ook door binnen het juri-
dische kader in een concreet sanctiemechanisme te voorzien dat meer 
in verhouding staat tot de jaarlijks toegekende bedragen. Ik gaf eerder 
immers al aan dat dat vandaag mager is ten opzichte van de ontvangen 
middelen. 
 
Mevrouw Samyn, het is inderdaad noodzakelijk om de verschillende 
niveaus beter te coördineren om tot een complementaire en gecoördi-
neerde aanpak te komen. Mijn administratie staat in contact met in-
stanties van de gefedereerde entiteiten en ik zal ervoor zorgen dat die 
contacten formeel en ook structureel worden om de controlemechanis-
men verder te ontwikkelen. In zijn rapport van 2020 doet de Federale 
Interne Audit (FIA) verschillende aanbevelingen om de efficiëntie van 
de inspecties te verbeteren. Ik wil u graag informeren dat er ook een 
opvolgaudit is gepland voor de tweede helft van 2025. 
 
De grijze zones waarnaar de FIA verwijst, hebben betrekking op drie 
gebieden: ten eerste op de toepassingsvoorwaarden voor het recht op 
maatschappelijke integratie, ten tweede op de boekhoudkundige con-
trole en ten derde op het ontbreken van regels, wetgeving en beleid 
met betrekking tot de beslissing van de OCMW's rond de niet-vorder-
baarheid van onterecht uitgekeerde bedragen. 
 
Bij de toepassingsvoorwaarden voor het recht op maatschappelijke in-
tegratie laten criteria als leeftijd, nationaliteit en verblijfplaats weinig 
ruimte voor interpretatie, maar zijn criteria als werkbereidheid en per-
soonlijke inspanningen uiteraard wel vatbaar voor interpretatie. Die 
voorwaarden werden geanalyseerd door de inspecteurs en kunnen het 
voorwerp zijn van opmerkingen of sancties als de inspecteur van me-
ning is dat er niet voldaan is aan de voorwaarden voor de toekenning 
van het leefloon. Wat de boekhoudkundige controles betreft, heeft het 
hele team na de audit een opfriscursus boekhouding gevolgd en wer-
den de controles verfijnd. 
 
Het is niet ongebruikelijk dat tussenrekeningen worden gecontroleerd 
of dat de inspecteur in andere begrotingsonderdelen moet zoeken om 
de begrotingstoewijzingen voor overheidssubsidies te identificeren. 
Voor 2026 is er een herziening van de controlemethodologie gepland 
om de controle nog efficiënter te maken. 
 
Voor het toezicht door de OCMW's op de terugvordering van onterecht 
uitbetaalde bedragen is de controle van knipperlichten een belangrijk 
instrument waarmee ze een overzicht kunnen houden van de lopende 
terugvorderingen. Ook op dat punt is de methodologie verfijnd om een 
periodieke controle van de lopende terugvorderingen te behouden en 

 
Nous souhaitons améliorer les ré-
férences croisées entre les don-
nées. Nous prévoirons également 
des sanctions proportionnelles aux 
moyens perçus. 
 
Les différents niveaux doivent être 
mieux coordonnés et le développe-
ment des mécanismes de contrôle 
doit être poursuivi. C'est pourquoi 
les contacts entre mon admini- 
stration et les organes des entités 
fédérées seront formalisés et struc-
turés. 
 
L'audit du FAI comportait diffé-
rentes recommandations. Un audit 
de suivi sera également réalisé au 
cours du deuxième semestre de 
2025. 
 
Les zones grises se situent dans 
trois domaines: les conditions d'ap-
plication pour le droit à l'intégration 
sociale, le contrôle comptable et 
l'absence de règles relatives à la 
décision des CPAS quant à la non-
recouvrabilité des montants indu-
ment perçus. 
 
L'intégration sociale est accordée 
sur la base de critères objectifs tels 
que l'âge, la nationalité et le lieu de 
résidence. D'autres critères, tels 
que la volonté de travailler et les ef-
forts personnels, sont en revanche 
sujets à interprétation. Les inspec-
teurs peuvent formuler des re-
marques à ce sujet. 
 
Pour les contrôles comptables, 
l'équipe a suivi un cours de remise 
à niveau après l'audit. La méthode 
de contrôle sera revue en 2026 afin 
d'améliorer encore l'efficacité des 
contrôles. 
 
Le contrôle de la répétition de l'indu 
est effectué par le biais d'indica-
teurs automatiques. La méthodolo-
gie a été affinée dans le but de 
maintenir un contrôle périodique et 
de veiller à ce que les montants ré-
cupérés soient reversés à l'État. 
 
Certaines recommandations for-
mulées dans le rapport du FAI ont 
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er ook voor te zorgen dat het OCMW de ontvangsten van de begun-
stigden daadwerkelijk teruggeeft aan de Staat.  
 
De aanbevelingen in het rapport zijn uiteenlopend. De inspectiedienst 
heeft een aantal aanbevelingen van de Federale Interne Audit al geïm-
plementeerd. In het regeerakkoord is uitdrukkelijk bepaald dat een 
strenger controle- en sanctiekader wordt uitgewerkt, zoals ik al eerder 
heb gezegd. Ik ga verder in overleg met mijn administratie om ook 
daarvan zo spoedig mogelijk werk te maken. Ik ben ervan overtuigd 
dat u daarover enkele aanbevelingen zult formuleren. 
 

déjà été mises en œuvre. Un cadre 
de contrôle et de sanctions plus sé-
vère sera élaboré dans les meil-
leurs délais. 
 

01.04  Ellen Samyn (VB): Mevrouw de minister, ik dank u voor uw zeer 

uitgebreid antwoord.  
 
Hopelijk brengt de toekomst beterschap, want de federale inspectie-
dienst had of heeft nog te weinig slagkracht om bijvoorbeeld slecht 
functionerende OCMW's te bestraffen. Ik hoop dat Anderlecht het 
slechtste voorbeeld was. Zeker in de grootstedelijke gebieden zullen 
de controles goed moeten gebeuren. 
  
Ik heb de passages in de regeerverklaring ook gelezen. Ik verwacht 
veel van u, namelijk dat zal worden onderzocht hoe die controles kun-
nen worden versterkt en hoe sanctiemechanismen kunnen worden toe-
gepast, want de toestanden die we hebben vastgesteld, mogen niet 
blijven aanslepen en mogen zich zeker niet herhalen. Ik zal u daarover 
af en toe ondervragen. Ik zal allicht ook wat kritisch zijn tijdens de be-
spreking van de beleidsverklaring, maar daarvoor dient de oppositie. 
 

01.04  Ellen Samyn (VB): J'at-

tends de votre part que vous ren-
forciez ces contrôles et que vous 
appliquiez les mécanismes de 
sanction. Je vous poserai réguliè-
rement des questions critiques à ce 
sujet. 
 

01.05  Wouter Raskin (N-VA): Mevrouw de minister, ik dank u voor 

uw heel uitgebreid antwoord, dat ik nog eens rustig in detail moet na-
lezen, wat niet belet dat ik toch een aantal bedenkingen heb. 
 
Er zijn 17 inspecteurs voor alle OCMW's. Het kan een subjectieve in-
terpretatie zijn, maar het management en het auditteam lijken relatief 
klein. Ik ben ervan overtuigd dat mensen met veel expertise er deel 
van uitmaken, maar de vraag is of dat volstaat voor de malafide 
OCMW's. Er zijn heel veel bonafide OCMW's, waarvoor de huidige re-
geling volstaat.  
 
Helaas hebben we echter moeten vaststellen dat er ook OCMW's zijn 
die het niet zo nauw nemen met de wetgeving. We moeten ons dus 
afvragen of dit volstaat. Ik geef u dat mee als bedenking. 
 
Ik hoor natuurlijk zeer graag dat u ziet dat de verhouding tussen het 
aantal teruggevorderde bedragen en de toegekende subsidies hele-
maal uit verhouding is. We horen ons daarbij immers op z'n minst vra-
gen te stellen. U koppelt daaraan ook de ambitie die in het regeerak-
koord neergeschreven staat. Daarvoor krijgt u natuurlijk alle steun van 
ons. Het is ook interessant dat de Federale Interne Audit later dit jaar 
een opvolgaudit zal doen. Ik ben ervan overtuigd dat daaruit nuttige 
instrumenten zullen komen die u in uw beleid en ook wij in deze com-
missie zullen kunnen meenemen. 
 

01.05  Wouter Raskin (N-VA): 

L'équipe de direction et celle d'au-
dit semblent relativement res-
treintes. Elles disposent d'une 
bonne expertise, mais je me de-
mande si ces effectifs suffisent 
pour contrôler les CPAS malhon-
nêtes. 
 
Le fait que vous reconnaissiez la 
totale disproportion entre les mon-
tants restitués et les subsides est 
positif. De l'audit de suivi du FAI 
naîtront probablement des instru-
ments utiles.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

02 Vraag van Wouter Raskin aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke Integratie, 

belast met Grootstedenbeleid) over "De aanvraag van een leefloon door geschorste werklozen" 
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(56002443C) 

02 Question de Wouter Raskin à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration sociale, chargée 

de la Politique des Grandes Villes) sur "La demande de revenu d'intégration par des chômeurs 
suspendus" (56002443C) 
 

02.01  Wouter Raskin (N-VA): Mevrouw de minister, werklozen kun-

nen tijdelijk of definitief hun werkloosheidsuitkering verliezen omdat ze 
niet of onvoldoende beschikbaar zijn voor de arbeidsmarkt. Welke im-
pact heeft dit op de aanvraag van het leefloon? Wie een leefloon aan-
vraagt, moet immers ook werkbereid zijn, tenzij dat niet kan wegens 
medische of billijkheidsredenen. 
 
In welke mate wordt de reden voor de schorsing van de werkloosheids-
uitkering ook meegenomen bij de aanvraag van een leefloon volgend 
op die schorsing? Wordt er bij de aanvraag van een leefloon soms he-
lemaal geen rekening gehouden met de reden voor de schorsing van 
de werkloosheidsuitkering? 
 

02.01  Wouter Raskin (N-VA): Les 

chômeurs peuvent perdre tempo-
rairement ou définitivement leur al-
location de chômage s'ils ne sont 
pas ou pas suffisamment  
disponibles pour le marché de l'em-
ploi. Quelle en est l'incidence sur la 
demande d'un revenu d'intégra-
tion? 
 

02.02 Minister Anneleen Van Bossuyt: Mijnheer Raskin, om recht op 

een leefloon te hebben, moet men voldoen aan zes cumulatieve voor-
waarden: werkbereid zijn, tenzij gezondheids- of billijkheidsredenen 
dat verhinderen, België als hoofdverblijfplaats hebben, meerderjarig of 
in sommige gevallen minderjarig zijn, Belg zijn of familielid van een 
burger van de Europese Unie zijn, een erkend politiek vluchteling, een 
subsidiair beschermde of een staatloze zijn of als vreemdeling inge-
schreven zijn in het bevolkingsregister, te weinig bestaansmiddelen 
hebben en de andere uitkeringsrechten moeten uitgeput zijn. 
 
Wat betreft het recht op maatschappelijke integratie, wordt de werkbe-
reidheid van de betrokkene nagegaan aan de hand van het sociaal on-
derzoek. Dit wordt dus niet op dezelfde manier beoordeeld als in de 
werkloosheidsreglementering. Elk OCMW moet die overweging ma-
ken. Dat is hun lokale autonomie. 
 
De werkbereidheid moet worden beoordeeld aan de hand van de con-
crete mogelijkheden en ook de persoonlijke inspanningen van de be-
trokkene. Er moet rekening worden gehouden met de specifieke situa-
tie van de betrokkene, de leeftijd, opleiding, gezondheid, opvoeding, 
familiale situatie enzovoort. 
 
De bereidheid om te werken is niet gericht op het bewijs, bijvoorbeeld 
een werkgeversattest, maar wel op een actieve houding van de aan-
vrager. Er moet rekening worden gehouden met de positieve houding 
ten opzichte van werkaanbiedingen van het OCMW of van de arbeids-
bemiddelingsdienst, voor Vlaanderen de VDAB, voor Brussel de 
BGDA, de deelname aan examens, het volgen van opleidingen enzo-
voort. 
 
Als de betrokkene een sanctie heeft opgelopen bij de RVA, betekent 
dat niet dat hij of zij geen recht heeft op een leefloon, noch dat er au-
tomatisch wel een recht zou zijn. Het OCMW moet via het sociaal on-
derzoek de redenen en de motivatie evalueren. Wanneer een OCMW 
vaststelt dat personen onvoldoende aan hun activering werken en dus 
niet aan de voorwaarde werkbereidheid voldoen, tenzij om gezond-
heids- of billijkheidsredenen, dan heeft de betrokkene geen recht op 
een leefloon. 
 

02.02  Anneleen Van Bossuyt, 

ministre: Pour avoir droit à un re-
venu d'intégration, la personne doit 
– en plus de certaines autres con-
ditions – être disposée à travailler, 
à moins que des raisons de santé 
ou d'équité l'en empêchent. 
 
La disposition à travailler est véri-
fiée à l'aide de l'enquête sociale. Le 
CPAS doit l'évaluer en fonction des 
possibilités concrètes et des efforts 
personnels de la personne concer-
née. L'attitude positive du deman-
deur à l'égard des offres d'emploi 
joue un rôle central à cet égard. 
Une sanction infligée par l'ONEM 
n'a donc pas d'incidence directe. 
 
En revanche, des critères comme 
la volonté de travailler et les efforts 
personnels sont sujets à interpréta-
tion. Je veillerai, en collaboration 
avec les pouvoirs locaux et mon 
administration, à ce que des de-
mandes d'assistance similaires bé-
néficient d'un soutien similaire et à 
ce que nous évitions les pièges à 
l'inactivité. Conformément à l'ac-
cord de gouvernement, les possibi-
lités de sanction à l'égard des 
CPAS seront renforcées en cas de 
fraude ou de non-respect des ac-
cords convenus dans le cadre du 
parcours individualisé. 
 



CRIV 56 COM 097 12/03/2025  

 

KAMER-2E ZITTING VAN DE 56E ZITTINGSPERIODE 2024 2025 CHAMBRE-2E SESSION DE LA 56E LEGISLATURE 

 

7 

Het is wel zo dat criteria als werkbereidheid en persoonlijke inspannin-
gen vatbaar zijn voor interpretatie, terwijl dat niet geldt voor criteria als 
leeftijd, nationaliteit en verblijfplaats. Ik zal er samen met de lokale be-
sturen en mijn administratie voor zorgen dat gelijkaardige hulpvragen 
ook gelijkaardige steun ontvangen, zonder aan de lokale autonomie te 
raken, en dat we inactiviteitsvallen te allen tijde vermijden. Dat is im-
mers zeer noodzakelijk. We zijn het er allemaal over eens dat een job 
de beste garantie is tegen armoede. 
 
Bovendien hebben we in het regeerakkoord voorzien dat de sanctie-
mogelijkheden voor OCMW's worden versterkt bij fraude of het niet-
naleven van afspraken in het GPMI. Daarover hadden wij het ook al 
kort in het kader van de vorige vraag.  
 

02.03  Wouter Raskin (N-VA): Mevrouw de minister, ik dank u om nog 

eens helder de zes voorwaarden toe te lichten. Zeker wat betreft de 
werkbereidheid is het niet zo evident. U verwijst naar de lokale autono-
mie, dat begrijp ik heel goed. Dat is niet uw verantwoordelijkheid, voor 
alle duidelijkheid. Men moet echter steeds zoeken naar een evenwicht 
tussen het respecteren van de lokale autonomie en de correcte toe-
passing van de voorwaarden zoals de wetgever die voorzien heeft. Op-
nieuw merken we dat er een mogelijk knipperlicht is op plaatsen waar 
er cliëntelisme heerst. We hebben allemaal kunnen zien dat dit niet 
onbestaande is. Dat is een aandachtspunt, maar niet alleen voor u, 
aangezien de lokale autonomie niet uw verantwoordelijkheid is. Laten 
we zeggen dat het ons aller verantwoordelijkheid is om dat samen op 
te volgen.  
 

02.03  Wouter Raskin (N-VA): Il 

faut toujours trouver un équilibre 
entre le respect de l'autonomie lo-
cale du CPAS et l'application cor-
recte des conditions légales. Nous 
devons nous prémunir de tout 
clientélisme. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

03 Samengevoegde vragen van 

- Wouter Raskin aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke Integratie, belast met 
Grootstedenbeleid) over "Het vermoeden van sociale fraude bij het OCMW van Anderlecht" 
(56002445C) 
- Vincent Van Quickenborne aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke Integratie, 
belast met Grootstedenbeleid) over "De wanpraktijken bij het OCMW van Anderlecht" (56003347C) 
- Ellen Samyn aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke Integratie, belast met 
Grootstedenbeleid) over "Fraude en cliëntelisme bij het toekennen van een leefloon in het OCMW van 
Anderlecht" (56003431C) 

03 Questions jointes de 

- Wouter Raskin à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration sociale, chargée de la Politique 
des Grandes Villes) sur "La suspicion de fraude sociale au CPAS d'Anderlecht" (56002445C) 
- Vincent Van Quickenborne à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration sociale, chargée de 
la Politique des Grandes Villes) sur "Les pratiques abusives au sein du CPAS d'Anderlecht" 
(56003347C) 
- Ellen Samyn à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration sociale, chargée de la Politique 
des Grandes Villes) sur "Des cas de fraude et de clientélisme lors de l'octroi de revenus d'intégration 
au CPAS d'Anderlecht" (56003431C) 
 

03.01  Wouter Raskin (N-VA): Mevrouw de minister, de commissie 

voor Sociale Zaken heeft zich de voorbije maanden gebogen over wat 
in Anderlecht is gebeurd en wat aan het licht kwam door een reportage 
van het VRT-programma Pano. Helaas hebben de getuigenissen tij-
dens de recente hoorzittingen niet altijd concrete antwoorden opgele-
verd, maar het is duidelijk dat er heel wat speelt in Anderlecht. 
 

03.01  Wouter Raskin (N-VA): De-

puis que le scandale a éclaté au 
CPAS d'Anderlecht, d'autres mal-
versations ou irrégularités ont-elles 
été découvertes ou signalées? 
Lesquelles? Avez-vous déjà prévu 
de prendre des mesures? 
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Zijn er sinds het losbarsten van het schandaal nog bijkomende wan-
praktijken aan het licht gekomen of onregelmatigheden aan u gemeld? 
Zo ja, welke? Hebt u reeds acties gepland naar aanleiding van dit dos-
sier? U hebt daarover daarnet al een tipje van de sluier gelicht met uw 
antwoord op de eerste vraag. 
 

03.02  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mevrouw de minister, 

ik ben blij u te mogen verwelkomen in deze commissie. 
 
Dit is de eerste keer dat we u kunnen horen over het schandaal in An-
derlecht, dat u, uw diensten en uw kabinet ongetwijfeld hebben ge-
volgd. Dankzij de inspanningen van de voorzitter en deze commissie 
hebben we daarover al heel wat hoorzittingen kunnen organiseren. Ik 
heb daarover straks nog een aantal andere vragen. 
 
We zijn heel benieuwd naar de houding van de regering, maar ook naar 
uw houding ten aanzien van wat daar is gebeurd. We hebben intussen 
gedurende meer dan 60 uur hoorzittingen gehouden en een werkgroep 
zal de werkzaamheden voortzetten en met aanbevelingen komen voor 
de commissie voor Sociale Zaken en de regering. Vanuit de oppositie 
werken we daar graag aan mee. 
 
Ik heb een aantal specifieke en concrete vragen naar aanleiding van 
het schandaal in Anderlecht. Het zijn er maar vier, maar ik wil er graag 
een concreet antwoord op krijgen.  
 
Ten eerste, de toenmalige OCMW-voorzitters hebben mensen ontvan-
gen zonder aanwezigheid van een maatschappelijk werker. Kan dat of 
niet? 
 
Ten tweede, blijkbaar bestond er in Anderlecht een systeem waarbij er 
hoorzittingen werden georganiseerd nadat het bijzonder comité voor 
de sociale dienst (BCSD) beslissingen had genomen en dat zonder dat 
er nieuwe elementen waren opgedoken. Kan dat of niet? 
 
Ten derde, kan het dat na de hoorzittingen die werden georganiseerd 
door het BCSD een beslissing van het BCSD wordt teruggedraaid zon-
der nieuwe elementen? In een openbare vergadering werd het voor-
beeld gegeven van iemand die 28.000 euro aan leefloon moet terug-
betalen en waar er uiteindelijk slechts 534 euro is teruggevorderd. Dat 
is een van de vele voorbeelden die we hebben gehoord.  
 
Ten vierde, kan het dat medewerkers onder druk worden gezet om do-
cumenten te ondertekenen waarin ze beschuldigd worden van insuf-
fisance professionelle (professionele onbekwaamheid)? Kan dat of 
niet? 
 
Dat zijn vier eenvoudige vragen waarop ik hopelijk vier duidelijke ant-
woorden krijg. 
 

03.02  Vincent Van Quicken-

borne (Open Vld): À Anderlecht, 
les présidents du CPAS de 
l'époque ont reçu des personnes 
en l'absence de travailleur social. 
Une telle pratique est-elle possible 
ou non? 
 
Il semble que des auditions y aient 
été organisées après que des  
décisions avaient été prises par le 
comité spécial du service social 
(CSSS), et ce, sans que de  
nouveaux éléments ne soient ap-
parus. Une telle pratique est-elle 
possible ou non? Est-il possible 
qu'une décision de ce comité soit 
annulée ultérieurement? Une pres-
sion peut-elle être exercée sur des 
employés pour qu'ils signent des 
documents les accusant d'insuffi-
sance professionnelle? 
 

03.03  Ellen Samyn (VB): Mijnheer de voorzitter, ik verwijs naar de 

schriftelijke versie van mijn mondelinge vraag. 
 
De OCMW-Anderlecht saga komt maar niet ten einde. Eerst bleek dat 
er reeds in mei een stijging van onterecht uitgekeerde steun was. En 
zelfs in 2021 werd er al gesuggereerd een anti-fraude cel op te richten. 
Er was al langer sprake van mogelijke fraude. “Wel fouten, geen 
fraude" luidt de verklaring van de ex-voorzitters van het Anderlechts 

03.03  Ellen Samyn (VB): Le pré-

sident de CPAS peut-il recevoir en 
tête-à-tête des demandeurs du re-
venu d'intégration? Existe-t-il un 
mécanisme de contrôle permettant 
d'éviter qu'un collaborateur ou un 
président puisse décider de l'octroi 
d'une allocation à un membre de sa 
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OCMW. Als er duidelijke signalen komen vanuit de organisatie dat er 
belastinggeld onterecht wordt toegekend, en er wordt geen actie on-
dernomen, dan is dat verhindering van de oplossing, niet zomaar 'een 
fout'. Daarbovenop blijkt dat de ex-voorzitter in de hoorzitting tegen-
strijdige antwoorden gaf die niet kloppen met wat medewerkers en an-
dere geïnterviewden zeggen. De ex-voorzitter verklaarde dat “er niet 
de intentie was te frauderen", waarmee hij enerzijds niet ontkent dat er 
sprake is van fraude en anderzijds lijkt te geloven dat je onvrijwillig kan 
frauderen. Het verschil tussen een 'technische fout' waarbij je geld stort 
naar de verkeerde persoon en 'fraude' is dat het ene per ongeluk is, en 
het andere moedwillig. 
 
Is het toegestaan dat de OCMW-voorzitter leefloonaanvragers 1-op-1 
ontvangt? 
 
Bestaat er een controlemechanisme zodat een medewerker of voorzit-
ter niet mag beslissen over de uitkering aan familie of vrienden? 
 
Welke stappen kunnen er genomen worden om de interne werking van 
het OCMW efficiënter en transparanter te maken, alsook om een ver-
antwoordelijkheidszin in te bouwen en gepaste sancties bij misbruik? 
 
Neemt de minister genoegen met het antwoord 'Er was niet de intentie 
te frauderen'? 
 
Zijn er responsabiliseringsmechanismen of incentive-structuren die op-
gezet kunnen worden om ervoor te zorgen dat de OCMW's en hun 
voorzitters doelgericht werken naar het activeren en integreren van 
leefloners? 
 
Als er sprake is van fouten door hoge werkdruk, hoe is de situatie zo 
ver kunnen komen? M.a.w. hoe komt het dat de werkdruk verhoogd is, 
door grote instroom, of door wegvloeien personeel, en waarom is hier 
eerder niets aan gedaan? 
 

famille ou à des amis? Quelles me-
sures pourrait-on prendre pour 
rendre le fonctionnement interne 
du CPAS plus efficace et plus 
transparent, pour intégrer le sens 
des responsabilités et pour infliger 
des sanctions adéquates en cas 
d'abus? Vous contentez-vous de la 
réponse d'un président de CPAS 
qui a déclaré lors d'une audition 
qu'il n'y avait pas d'intention de 
frauder? Peut-on imaginer des mé-
canismes ou des structures per-
mettant de faire en sorte que les 
CPAS et leurs présidents travail-
lent de manière ciblée à l'activation 
et l'intégration des bénéficiaires du 
revenu d'intégration? Pourquoi la 
charge de travail a-t-elle augmenté 
à ce point et pourquoi n'a-t-on ja-
mais pris aucune mesure pour y  
remédier? 
 

03.04 Minister Anneleen Van Bossuyt: Mijnheer de voorzitter, me-

vrouw Samyn, mijnheer Raskin, mijnheer Van Quickenborne, ik dank 
u voor de interessante vragen. 
 
Naar aanleiding van de verschillende onthullingen die door de VRT zijn 
gedaan in de aangehaalde reportage, zijn er aanvullende controles uit-
gevoerd bij het OCMW van Anderlecht. Ik heb naar aanleiding van uw 
vragen nogmaals navraag gedaan bij de POD MI, die mij heeft gemeld 
dat er sindsdien geen bijkomende meldingen zijn geweest. 
 
Ik blijf de evolutie van de situatie vanzelfsprekend van dichtbij volgen. 
De onthulde wantoestanden omtrent de individuele dossiers en het po-
litieke cliëntelisme bij het OCMW van Anderlecht zijn immers onverant-
woord en schandalig. Ik zou nog een hele reeks andere woorden daar-
aan kunnen toevoegen. 
 
Ik zal daarom werk maken van een duidelijke responsabilisering van 
de OCMW’s via een bonus-malussysteem waarmee we via in- en out-
putgerichte financiële prikkels OCMW’s zullen stimuleren maximaal in 
te zetten op intensieve, aanklampende begeleiding, activering en 
maatschappelijke integratie van de leefloongerechtigden. 
 
Ik werk ook een strenger controle- en sanctiekader uit, zoals al in de 

03.04  Anneleen Van Bossuyt, 

ministre: À la suite des révélations 
diffusées dans le reportage de 
l'émission Pano, des contrôles 
supplémentaires ont été effectués 
au CPAS d'Anderlecht. Plus aucun 
signalement n'a été enregistré de-
puis lors. Je continue de suivre la 
situation de près, parce que le 
clientélisme politique et les irrégu-
larités sont totalement inaccep-
tables. Il faut parvenir à une res-
ponsabilisation claire des CPAS. 
Je m'y attacherai par le biais d'un 
système de bonus-malus, qui nous 
permettra de mettre l'accent sur 
l'accompagnement intensif, l'acti-
vation et l'intégration sociale des 
bénéficiaires du revenu d'intégra-
tion. Je travaille au durcissement 
du cadre de contrôle et de sanc-
tion. Il est prévu d'effectuer une 
prochaine inspection en été 2025. 
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vorige antwoorden is meegegeven. Mijnheer Van Quickenborne, de 
details in het antwoord op uw vragen zullen in het kader van de verdere 
uitwerking meer duidelijkheid krijgen. 
 
Een volgende periodieke inspectie zal plaatsvinden tijdens de zomer 
van 2025. De diensten van de POD MI, met name de inspectie, zijn in 
regelmatig contact met het OCMW van Anderlecht. 
 
Er komen nog een aantal vragen over de kwestie. Ik ben ervan over-
tuigd dat zeker niet het laatste woord daarover is verteld. U hebt zelf 
een werkgroep opgericht, waaruit een aantal zaken onze richting zullen 
uitkomen. Ik hoop vooral dat we ter zake kunnen samenwerken om 
dergelijke toestanden in de toekomst te vermijden. 
 

Les services d'inspection du SPP 
sont en contact régulier avec le 
CPAS d'Anderlecht. 
 

03.05  Wouter Raskin (N-VA): Dank u voor uw antwoord, mevrouw de 

minister.  
 
Naast het strengere sanctiekader dat u wilt uittekenen, zoals u al ant-
woordde op de eerste vraag, verwijst u nu naar responsabilisering. Ik 
denk dat dat nodig is. Het slechte voorbeeld van Anderlecht heeft be-
wezen dat er op zijn minst één OCMW geresponsabiliseerd moet wor-
den, en wellicht meerdere. Op die manier zullen ze gedwongen worden 
om correcter met openbare middelen om te springen. 
 
Ik zie ook dat men van plan is om deze zomer opnieuw een grondige 
inspectie te organiseren in Anderlecht. Dat is een goed idee. Het klopt, 
mevrouw de minister: de werkgroep die wij gisteren opgericht hebben, 
zal u niet alleen nogmaals wijzen op de maatregelen die in het regeer-
akkoord staan, maar zal ook met andere stevige aanbevelingen ko-
men. Daar mag u van op aan. Dank u wel. 
 

 

03.06  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mevrouw de minister, 

ik begrijp en deel uw verontwaardiging. U verwijst ook naar een aantal 
zaken uit het regeerakkoord, maar ik heb u vier duidelijke vragen ge-
steld. Die hangen niet af van wat u al dan niet wilt doen met het regeer-
akkoord. 
 
Als ik u de vraag stel: "Kan het dat een OCMW-voorzitter mensen ont-
vangt zonder maatschappelijk werker erbij?", dan hangt het antwoord 
niet af van een toekomstig sanctiepakket, wel van de vraag of het vol-
gens de wet kan of niet kan. Ik heb dezelfde vraag gesteld over het 
organiseren van hoorzittingen na een bijzonder comité zonder nieuwe 
elementen. De heer Van Schuylenbergh – die u misschien kunt con-
sulteren voor uw kabinet – is komen zeggen dat dat eigenlijk niet kan. 
 
Ik zou dus van u willen weten: kan dat of kan dat niet? Het is toch 
normaal dat een parlementslid die vraag stelt aan een minister, die de 
wetgeving moet uitvoeren. U antwoordt daar niet op. Het hangt niet af 
van een strenger sanctiepakket; de vraag is eenvoudigweg: "Kan het 
of kan het niet?" Hetzelfde geldt voor de vraag over beslissingen die 
teruggedraaid worden en het feit dat medewerkers onder druk worden 
gezet. Ik denk dat u zelf ook wel inziet dat uw antwoord gebrekkig is 
en tekortschiet. Het zijn vier concrete vragen over vier vaststellingen: 
kan het of kan het niet? Ik blijf die vraag herhalen en ik hoop dat u mij 
zo meteen antwoordt. 
 

03.06  Vincent Van Quicken-

borne (Open Vld): Je vous ai inter-
rogée sur la légalité de quatre scé-
narios concrets, mais je n'ai pas 
obtenu de réponse. Le cas 
échéant, je souhaite recevoir ces 
réponses par écrit. 
 
 
 

Le président: Madame la ministre, je vous propose de répondre par écrit. 
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03.07  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Ik begrijp dat u de 

antwoorden niet onmiddellijk kunt geven, al komen de vragen niet be-
paald uit de lucht vallen, want ik had ze u op voorhand bezorgd. Ze 
gaan overigens over het wetgevend kader: "Kan het of kan het niet?" 
Ik zou het dus zeer appreciëren als u mij de antwoorden schriftelijk kunt 
bezorgen. 
 

 

Le président: C’est toujours le problème des questions jointes. Ce que 
je vous propose, madame la ministre, c’est que vous vous engagiez à 
répondre par écrit précisément aux questions posées. 
 

De voorzitter: Dat is het probleem 
met samengevoegde vragen. Me-
vrouw de minister, ik stel voor dat u 
zich ertoe verbindt ze schriftelijk te 
beantwoorden. 
 

03.08  Ellen Samyn (VB): Ik zou inderdaad ook graag een schriftelijk 

antwoord krijgen op een deel van mijn vragen. 
 
Mevrouw de minister, ik begrijp u. U hebt dit dossier geërfd. Indien het 
een echte erfenis was, had ik ze verworpen, want ik zou er niet blij mee 
zijn. U zit er echter mee opgezadeld. 
 
Ik hoor in uw antwoord dat er momenteel geen bijkomende meldingen 
zijn. Waarover ik mij wel nog zorgen maak, is de werksfeer en de werk-
druk op die maatschappelijke assistenten. Daaraan is namelijk weinig 
veranderd. 
 
Ik hoor ook dat er een periodieke inspectie zal plaatsvinden in de zo-
mer van 2025. Ik ben echter niet zo opgetogen over de werkgroep. Ik 
hoop dat die zoden aan de dijk zal brengen, maar ik sta er eerder wat 
sceptisch tegenover. Ik zal mij echter zeker inzetten en hoop dat we 
goede aanbevelingen zullen kunnen formuleren. 
 
Wat ik echter zeker hoop, is dat de aanbevelingen van de commissie 
echt zullen worden uitgevoerd en effectief zullen leiden tot een positief 
resultaat. We moeten immers niet alleen naar de cliënten kijken, maar 
ook naar degenen die daar werken. U kunt zich namelijk niet voorstel-
len in welke sfeer die mensen moeten werken.  
 
Ik hoop dus dat heel die stal wordt uitgemest en dat er opnieuw kan 
worden begonnen met een propere lei. Ik hoop eveneens dat zoiets in 
de toekomst niet meer kan gebeuren, niet in Anderlecht en ook niet in 
de andere Brusselse OCMW's of elders. Hopelijk haalt het dus ook iets 
uit. 
 

03.08  Ellen Samyn (VB): Je sou-

haiterais également recevoir une 
réponse écrite à une partie des 
questions que j'ai posées. Par ail-
leurs, il semblerait que la situation 
ait peu évolué en ce qui concerne 
l'ambiance de travail et la charge 
de travail. J'espère qu'un groupe 
de travail donnera des résultats, 
mais j'ai mes doutes à ce sujet. 
J'espère en tout cas que les recom-
mandations formulées par la com-
mission seront effectivement mises 
en œuvre et qu'elles aboutiront à 
un résultat positif. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

04 Vraag van Ellen Samyn aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke Integratie, 

belast met Grootstedenbeleid) over "Het geweld tegen medewerkers van het Molenbeekse OCMW" 
(56003408C) 

04 Question de Ellen Samyn à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration sociale, chargée de 

la Politique des Grandes Villes) sur "La violence contre des collaborateurs du CPAS de Molenbeek" 
(56003408C) 
 

04.01  Ellen Samyn (VB): Mijnheer de voorzitter, ik verwijs naar de 

schriftelijke versie van mijn mondelinge vraag. 
 
De minister van Maatschappelijke Integratie is verantwoordelijk voor 
het Openbare Centrum voor Maatschappelijk Welzijn (OCMW), de 

04.01  Ellen Samyn (VB): Les pro-

jets fédéraux visant à réaliser des 
économies au niveau des alloca-
tions pourraient encore faire aug-
menter le nombre déjà élevé de 
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werking ervan en de medewerkers. Het aantal agressiegevallen naar 
medewerkers van de OCMW's is ernstig. Vandaag legden medewer-
kers van het Molenbeekse OCMW het werk neer nadat een collega op 
straat werd gevolgd door een misnoegde leefloonaanvrager, ze kreeg 
azijn over zich heen en werd uitgescholden, aldus de VRT. De mensen 
die bij het OCMW werken proberen mensen te helpen in moeilijke si-
tuaties, ze zetten zich in voor diegenen die minder hebben of kunnen 
in deze maatschappij. Zij verdienen niet alleen een veilige werkomge-
ving maar ook respect. De mogelijkheid bestaat dat de plannen van de 
federale regering om te besparen op uitkeringen nog een verdere stij-
ging in het aantal geweldplegingen naar OCMW-personeel kan te-
weegbrengen. 
 
Acht de minister het werkbaar dat de OCMW-medewerkers in zulke 
werkomstandigheden moeten werken? 
Heeft de minister plannen om de veiligheid van OCMW-kantoren te 
verhogen door het inzetten van (private) veiligheidspersoneel? 
Zal de minister budgetten vrijmaken om de veiligheid en werksituatie 
van OCMW-medewerkers te versterken? 
Welke maatregelen zal de minister nemen ter preventie van een stij-
ging van geweld tegenover het OCMW-personeel? 
Welke gevolgen en sanctionering kunnen de OCMW's opleggen aan 
klanten die geweld plegen, of disruptief zijn? 
 

cas d'agression contre les collabo-
rateurs de CPAS. 
 
Les conditions de travail des colla-
borateurs de CPAS sont-elles en-
core supportables? Quelles me-
sures prendrez-vous et quels bud-
gets seront dégagés à cet effet? 
Quelles sanctions les CPAS peu-
vent-ils infliger à des clients agres-
sifs? 
 

04.02 Minister Anneleen Van Bossuyt: Mevrouw Samyn, net als u 

ben ik getroffen door het geweld dat de medewerkers van het OCMW 
van Molenbeek hebben moeten ondergaan. Nu ging het over één spe-
cifiek zwaar geval daar. Dit soort incidenten zijn absoluut onaanvaard-
baar. Geweld tegen medewerkers die zich dagelijks hard inzetten is 
nooit gerechtvaardigd. Mijn medeleven gaat dan ook uit naar het 
slachtoffer en de naasten. 
 
De regering neemt deze problematiek ernstig en heeft in het regeerak-
koord ook maatregelen opgenomen om de veiligheid van het over-
heidspersoneel en van de maatschappelijke werkers te versterken en 
misbruik en agressie tegen hulpverleners tegen te gaan. U kunt gerust 
mijn collega die hiervoor bevoegd is ondervragen, want dit valt niet on-
der mijn bevoegdheid. 
 
Agressie tegen medewerkers van OCMW's dient niet aan mijn admi-
nistratie te worden gemeld, aangezien de werking van het OCMW, in-
clusief het beheersen van agressie tegen het personeel van het 
OCMW, een aangelegenheid is die tot de bevoegdheid van de respec-
tieve gemeenschappen behoort. 
 
Ik heb alle begrip voor uw vraag en voor uw bezorgdheid en ik deel die 
ook, maar ik raad u aan om de vragen aan de bevoegde gemeen-
schapsministers te stellen. 
 

04.02  Anneleen Van Bossuyt, 

ministre: La violence commise à 
l'égard des collaborateurs n'est ja-
mais justifiée. Le gouvernement 
prend ce problème au sérieux. 
L'accord de gouvernement prévoit 
des mesures visant à renforcer la 
sécurité du personnel des adminis-
trations publiques et des travail-
leurs sociaux, et à lutter contre les 
abus et les actes d'agression com-
mis à l'égard des secouristes, mais 
cette question ne relève pas de ma 
compétence. Le fonctionnement du 
CPAS, y compris le contrôle des 
actes d'agression commis à l'égard 
du personnel du CPAS, est une 
compétence des communautés. 
 

04.03  Ellen Samyn (VB): Mevrouw de minister, dank u voor uw dui-

delijke antwoord. Ik zal dat zeker doen, als er vanmiddag al geen ple-
naire vragen in het Vlaams Parlement over zijn gesteld. 
 
Zeker in een omgeving waar men mensen helpt, zou men veilig moeten 
zijn. Dit is niet het eerste incident en het zal helaas ook niet het laatste 
incident zijn. Ik hoop dat bij de gemeenschappen ook wordt bekeken 
hoe we die OCMW-medewerkers het best kunnen beschermen. 
 

 



CRIV 56 COM 097 12/03/2025  

 

KAMER-2E ZITTING VAN DE 56E ZITTINGSPERIODE 2024 2025 CHAMBRE-2E SESSION DE LA 56E LEGISLATURE 

 

13 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

05 Vraag van Wouter Raskin aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke Integratie, 

belast met Grootstedenbeleid) over "Het jaarverslag van de POD MI" (56002444C) 

05 Question de Wouter Raskin à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration sociale, chargée 

de la Politique des Grandes Villes) sur "Le rapport annuel du SPP IS" (56002444C) 
 

05.01  Wouter Raskin (N-VA): Mevrouw de minister, mijn vraag is al 

wat gedateerd, maar op de website van de POD MI zijn de jaarversla-
gen van de inspectiediensten nog steeds slechts tot en met het jaar 
2020 terug te vinden. Ik heb het net nog even nagekeken. Dat komt 
overeen met het jaar waarin uw voorganger bevoegd werd voor Maat-
schappelijke Integratie. 
 
Werd er intussen ook al een jaarverslag opgemaakt voor de jaren 
2021, 2022 en 2023? Zo ja, kunt u mij die via schriftelijke weg bezor-
gen? Zo niet, waarom werden die jaarverslagen nog niet opgemaakt? 
 
Voorzitter: Vincent Van Quickenborne. 

05.01  Wouter Raskin (N-VA): Sur 

le site internet du SPP IS, on 
trouve les rapports annuels du ser-
vice d'inspection jusqu'en 2020. 
Des rapports annuels ont-ils déjà 
été établis pour 2021, 2022 et 
2023? Dans l'affirmative, pouvez-
vous me les fournir? 
 

Président: Vincent Van Quickenborne.  
 

 

05.02 Minister Anneleen Van Bossuyt: Mijnheer Raskin, de dienst In-

spectie heeft in overleg met het directiecomité beslist om vanaf 2020 
geen jaarverslagen meer op te maken, maar om de rapportering aan 
te passen naar een financiële en operationele rapportering aan het di-
rectiecomité. Daarnaast geeft de dienst jaarlijks feedback over de vast-
stellingen op het terrein in de stafvergadering van de POD Maatschap-
pelijke Integratie, alsook tijdens het maandelijkse overleg met de fede-
ratie van OCMW's, waar het kabinet aanwezig is. 
 
De aanpassing van de rapportering betreft een operationele beslissing 
van de POD MI. De minister van Maatschappelijke Integratie heeft daar 
in de vorige legislatuur geen rol in gespeeld. Ik bekijk nu, samen met 
mijn administratie, wat opportuun is in het kader van transparantie.  
 

05.02  Anneleen Van Bossuyt, 

ministre: Le SPP a décidé de rem-
placer à partir de 2020 les rapports 
annuels par des rapports financiers 
et opérationnels faits au comité de 
direction. Le service d'inspection 
fournit également chaque année 
un feed-back sur les observations 
de terrain, en réunion de staff du 
SPP IS et lors de la concertation 
mensuelle avec la fédération des 
CPAS. J'étudie avec l'aide de mon 
administration quelles initiatives 
sont opportunes dans un souci de 
transparence. 
 

05.03  Wouter Raskin (N-VA): Mevrouw de minister, ik vind het slot 

van uw antwoord heel erg belangrijk. We hebben nood aan transpa-
rantie. Er is het schoolvoorbeeld van een OCMW waar dingen gebeu-
ren die eigenlijk onder geen enkel beding mogen gebeuren. Transpa-
rantie is in die zin superbelangrijk. 
 
U merkt op dat de aanpassing ons minstens de vraag moet doen stel-
len of dat een goede operationele beslissing was of niet. Dat is een 
goede zaak. Ik zal samen met u opvolgen of dat het best opnieuw 
transparanter kan.  
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

06 Vraag van Wouter Raskin aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke Integratie, 

belast met Grootstedenbeleid) over "Openstaande terugvorderingen van onterechte steun door de POD 
MI" (56002446C) 

06 Question de Wouter Raskin à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration sociale, chargée 

de la Politique des Grandes Villes) sur "Les aides illégitimes en souffrance au SPP IS" (56002446C) 
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06.01  Wouter Raskin (N-VA): Mevrouw de minister, opnieuw verwijs 

ik naar uw voorganger, aan wie ik destijds een schriftelijke vraag had 
gesteld om te vernemen wat het openstaande bedrag is van ten on-
rechte uitbetaalde uitkeringen, steunmaatregelen ten laste van de POD 
MI. Via deze vraag had ik graag wat bijkomende informatie. 
 
Mevrouw de minister, hoe neemt u de openstaande terugvorderingen 
op in de begroting van de POD MI? Boekt u die als inkomsten? Zo ja, 
doet men dat omdat de OCMW’s sowieso de ten onrechte uitbetaalde 
bedragen en premies moeten terugbetalen? Zijn er ook situaties waarin 
de OCMW's die terugvorderbare uitkeringen en premies niet moeten 
terugbetalen aan de POD MI? Indien dat laatste het geval is, kunt u dat 
toelichten? Over welke grootteorde van bedragen gaat het op jaarba-
sis? Worden die niet-teruggevorderde uitkeringen en premies desge-
vallend ook afgeboekt in de begroting? 
 

06.01  Wouter Raskin (N-VA): À 

combien s'élève le solde d'indem-
nités et de mesures d'aide indû-
ment versées à charge du SPP IS? 
Comment inscrivez-vous les recou-
vrements en suspens au budget du 
SPP? Existe-t-il des situations 
dans lesquelles les CPAS ne sont 
pas tenus de rembourser les in-
demnités et mesures d'aide récu-
pérables? Ces montants sont-ils 
débités dans le budget? 
 

06.02 Minister Anneleen Van Bossuyt: Mijnheer Raskin, de terugvor-

dering van de opgelegde bedragen in het kader van de wet van 1965, 
dus de boekhouding en facturen met betrekking tot medische kosten, 
en voor het recht op maatschappelijke integratie, dus dossiers, boek-
houding en knipperlichten, gebeurt door het corrigeren van de formu-
lieren in Nova Prima. Het is een negatieve verrichting op een toekom-
stige toelage voor het OCMW, overeenkomstig artikel 2.44.3 van de 
vernoemde wet houdende de algemene uitgavenbegroting. De correc-
ties zijn zichtbaar voor de OCMW's via hun mandaatstaten. Voor de 
MediPrimadossiers worden de terugvorderingen uitgevoerd via een 
vastgesteld recht voor het OCMW en ook een betaling op een specifiek 
inkomstenartikel van de POD MI. 
 
De teruggevorderde bedragen worden teruggestort in de schatkist. 
Een toelage kan immers niet worden verrekend, aangezien de finan-
ciering van de HZIV komt in naam van, maar ook voor rekening van de 
POD MI, die de zorginstelling heeft terugbetaald. Het OCMW garan-
deert dat de persoon in aanmerking komt voor een terugbetaling door 
de Staat. Het OCMW heeft het geld niet voorgeschoten, zoals bij  
andere financieringen. Het is geen verrekening van een toelage die de 
POD MI zou hebben toegekend. Voert het OCMW zijn opdracht in het 
kader van het sociaal onderzoek niet naar behoren uit, dan wordt het 
zelf gestraft. 
 
Er is geen verrekening in geval van vaststelling van een te ontvangen 
bedrag door het OCMW. Het OCMW moet zelf stappen zetten om de 
toelagen te innen waar het eventueel recht op zou hebben. Zodra de 
inspectie een dossier bestraft met een terugvordering, wordt het be-
drag teruggevorderd. 
 

06.02  Anneleen Van Bossuyt, 

ministre: Le recouvrement de mon-
tants au titre de la loi de 1965 s'ef-
fectue par la correction des formu-
laires dans l'application Nova 
Prima. Il s'agit d'une opération né-
gative sur un futur subside pour le 
CPAS, conformément à l'ar-
ticle 2.44.3 de la loi contenant le 
budget général des dépenses. Les 
corrections sont visibles par les 
CPAS par le biais de leurs relevés 
de mandat. Pour les dossiers Me-
diPrima, les recouvrements se font 
au moyen d'un droit fixe pour le 
CPAS. 
 
Les montants recouvrés sont re-
versés à la trésorerie. Si le CPAS 
n'exécute pas correctement sa 
mission d'enquête sociale, il est lui-
même pénalisé. Le CPAS doit éga-
lement entreprendre lui-même des 
démarches pour percevoir les sub-
sides auxquels il a droit. Dès que 
l'inspection sanctionne un dossier 
par un recouvrement, le montant 
est recouvré. 
 

06.03  Wouter Raskin (N-VA): Mevrouw de minister, bedankt voor uw 

duidelijk antwoord. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De voorzitter: Collega's, ik wil even vermelden dat er voor het stellen van mondelinge vragen nieuwe spel-
regels zijn. Ik verneem het net van de medewerker. Ik had daar een vraag over gesteld in de Conferentie 
van voorzitters, net voor de krokusvakantie. 
 
De regels zijn nu als volgt. Voor een mondelinge vraag hebt u nu maximaal 2,5 minuten. De minister kan 
antwoorden gedurende 2,5 minuten, en dan krijgt het parlementslid een repliek van maximaal 2 minuten. 
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Stel dat 2 vragen van uzelf samengevoegd zijn met vragen van iemand anders, dan hebt u per vraag recht 
op 2 minuten. Dat wordt interessant. 
 
Maar goed, ik zie dat die tijd hier niet vaak volledig wordt benut. Dat is goed. Hoe korter de vraag, hoe korter 
het antwoord af en toe, hoe beter. 
 

07 Vraag van Wouter Raskin aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke Integratie, 

belast met Grootstedenbeleid) over "De jaarverslagen van de OCMW's" (56002447C) 

07 Question de Wouter Raskin à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration sociale, chargée 

de la Politique des Grandes Villes) sur "Les rapports annuels des CPAS" (56002447C) 
 

07.01  Wouter Raskin (N-VA): Mevrouw de minister, ik zal bondig zijn. 

Elk jaar in januari moeten de OCMW’s een uniek jaarverslag indienen.  
 
Voeren alle gemeenten die gegevens jaarlijks in? Zo niet, zijn daar be-
paalde redenen voor? Bestaan er sancties voor gemeenten die niets 
invoeren? Waarom worden de gegevens niet gepubliceerd onder de 
statistieken? Bent u bereid om de unieke jaarverslagen van de afgelo-
pen vijf jaar met ons te delen? 
 

07.01  Wouter Raskin (N-VA): Les 

CPAS doivent déposer chaque an-
née en janvier un rapport annuel 
unique. 
 
Cette obligation est-elle respec-
tée? Des sanctions peuvent-elles 
être infligées aux communes qui 
n'introduisent aucune donnée? 
Pourquoi les données ne sont-elles 
pas publiées? Êtes-vous disposée 
à partager avec nous les rapports 
annuels uniques des cinq der-
nières années? 
 

07.02 Minister Anneleen Van Bossuyt: De extra anderhalve minuut 

van de heer Raskin kan ik gebruiken voor het antwoord. 
 

 

De voorzitter: Dat is altijd interessant, mevrouw de minister. U mag dat zeker doen. 
 

07.03 Minister Anneleen Van Bossuyt: Ik probeer in elk geval binnen 

de toegestane 2,5 minuten te blijven. 
 
Collega Raskin, elke OCMW dient inderdaad jaarlijks zijn jaarverslag 
in orde te maken voor de afgesproken datum waarop de coderingen in 
het uniek jaarverslag worden afgesloten. Als een OCMW niets rappor-
teert voor een specifiek gebruik, een subsidie bijvoorbeeld, dan vraagt 
de POD Maatschappelijke Integratie, Armoedebestrijding, Sociale Eco-
nomie en Grootstedenbeleid een bevestiging van het niet-gebruik van 
subsidiegeld om na te gaan of er zich geen technisch probleem heeft 
voorgedaan bij het opslaan van de gegevens. Ook een OCMW dat 
geen uitgaven op een subsidie wenst in te voeren, wordt geacht om 
het uniek jaarverslag in te vullen, maar dan zonder uitgaven, en te on-
dertekenen als bewijs dat het een specifieke steun niet heeft gebruikt. 
De finale rapportage dient ook ondertekend te zijn door de verantwoor-
delijken binnen het OCMW. 
 
Het jaarrapport moet worden ondertekend door alle OCMW’s voor slui-
ting. Soms wordt de specifieke deadline kort verlengd, maar elk OCMW 
tekent. Indien een OCMW het uniek jaarrapport niet zou invullen, dan 
zou het geen recht hebben op de betrokken subsidies, aangezien de 
uitgaven niet gerechtvaardigd worden. Dit is volgens de POD Maat-
schappelijke Integratie nog nooit gebeurd. 
 
Het uniek jaarrapport dient niet voor de opmaak van statistieken, het is 
een budgettaire verantwoording. De keuze werd gemaakt om voor de 
statistieken te werken met een aparte subsite die wordt gevoed met 

07.03  Anneleen Van Bossuyt, 

ministre: Le terme "rapport annuel 
unique" est quelque peu trompeur. 
Il ne s'agit pas à proprement parler 
d'un rapport, mais d'une applica-
tion permettant de contrôler les dé-
penses des CPAS en matière de 
subventions facultatives. Si un 
CPAS ne renseigne rien, le SPP IS 
demandera une confirmation de la 
non-utilisation des subventions. 
Chaque CPAS est tenu de déposer 
le rapport annuel avant la date li-
mite et de le signer. Un délai peut 
parfois être prolongé brièvement. 
Si un CPAS ne complétait pas le 
rapport annuel, il n'aurait plus droit 
aux subventions en question. Cela 
n'a encore jamais été le cas. 
 
Le rapport annuel unique ne sert 
pas à établir des statistiques mais 
constitue un outil de justification 
budgétaire. Pour les statistiques, 
on utilise les données provenant du 
centre d'informations du SPP. 
J'examine actuellement avec mon 
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gegevens vanuit het infocentrum van de POD. Het uniek jaarrapport zit 
daar – nog – niet in. Ik bekijk nu met mijn administratie de mogelijkheid 
om op termijn een aantal gegevens uit dat unieke rapport te integreren 
als die een significante betekenis hebben en als ze structureel zijn. 
 
De term uniek jaarverslag is evenwel een beetje misleidend. Het gaat 
hier niet om een echt verslag, maar wel om een applicatie ter controle 
van de uitgaven van de OCMW rond facultatieve subsidies 
 
Het gaat hier dus slechts om data over de rechtvaardiging van uitgaven 
die on desk worden gecontroleerd. Indien u specifieke vragen hebt 
over bepaalde subsidies, dan ben ik bereid om specifieke data in sta-
tistische vorm aan te leveren. Dit werd in het verleden reeds meerdere 
keren gedaan voor specifieke vragen over bepaalde subsidies. 
 

administration la possibilité d'inté-
grer dans les statistiques certaines 
données pertinentes du rapport an-
nuel unique. 
 

07.04  Wouter Raskin (N-VA): Mevrouw de minister, ik dank u voor 

het aanbod dat u doet bij het beantwoorden van de laatste subvraag. 
De term unieke jaarverslagen was inderdaad ietwat misleidend. 
 

 

De voorzitter: Dan kunnen we misschien de titel van de jaarverslagen wijzigen, zodat duidelijk wordt waar-
voor ze dienen. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

08 Vraag van Wouter Raskin aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke Integratie, 

belast met Grootstedenbeleid) over "De terugbetaling van de ziekenfondsbijdrage door het OCMW" 
(56002537C) 

08 Question de Wouter Raskin à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration sociale, chargée 

de la Politique des Grandes Villes) sur "Le remboursement par le CPAS de la cotisation aux mutualités" 
(56002537C) 
 

08.01  Wouter Raskin (N-VA): Mevrouw de minister, het gebeurt re-

gelmatig dat een OCMW de ziekenfondsbijdrage van steunaanvragers 
terugbetaalt. Nochtans kunnen die personen gratis aansluiten bij de 
Hulpkas voor Ziekte- en Invaliditeitsverzekering. Die aansluiting garan-
deert de aansluiting bij de verplichte ziekteverzekering. 
 
Mevrouw de minister, bent u op de hoogte van de mogelijkheid voor 
OCMW’s om de ziekenfondsbijdrage van steunaanvragers terug te be-
talen? Vindt u het logisch dat OCMW’s die bijdrage terugbetalen, terwijl 
de betrokkenen gratis toegang hebben tot de terugbetaling van de me-
dische verzorging die voor iedereen verplicht is? 
 

08.01  Wouter Raskin (N-VA): Il 

arrive régulièrement qu'un CPAS 
rembourse la cotisation aux mutua-
lités due par les demandeurs 
d'aide. Or les intéressés peuvent 
s'affilier gratuitement à la Caisse 
Auxiliaire d'Assurance Maladie-In-
validité (CAAMI). Est-il normal qu'il 
soit procédé à ce remboursement? 
 

De voorzitter: Dat is een boeiende vraag. 
 

08.02 Minister Anneleen Van Bossuyt: Hier worden alleen maar boei-

ende vragen gesteld, mijnheer de voorzitter. 
 
Mijnheer Raskin, er dient te worden opgemerkt dat het OCMW de kos-
ten van de ziekenfondsbijdrage niet terugbetaalt, want als de persoon 
in staat was om die zelf te betalen, dan was hij of zij op dat moment 
misschien niet behoeftig. In de praktijk zal het OCMW, als het tussen-
komt in de ziekenfondsbijdrage, de bijdragekosten rechtstreeks aan 
het ziekenfonds betalen, in naam van de betrokkene. 
 
Het OCMW komt tussen in de kosten van de ziekenfondsbijdrage wan-

08.02  Anneleen Van Bossuyt, 

ministre: Le CPAS contribue aux 
coûts liés à la cotisation aux mu-
tualités lorsqu'une enquête sociale 
démontre l'état de besoin et lors-
que cette participation aux coûts 
des mutualités constitue l'outil le 
plus approprié pour aider les inté-
ressés. Le CPAS prend cette déci-
sion en toute autonomie. 
 
Le choix de la mutualité est garanti 
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neer, na het sociaal onderzoek, de staat van behoeftigheid is aange-
toond en ook de tussenkomst in de ziekenfondskosten het meest ge-
schikte middel is om de betrokkene te helpen. Deze regel is van toe-
passing, ongeacht of het OCMW stappen heeft ondernomen om een 
persoon aan te sluiten bij het ziekenfonds van zijn keuze, zoals be-
paald in artikel 60, § 5, van de wet, of dat de persoon reeds bij het 
ziekenfonds is aangesloten. 
 
Het OCMW bepaalt volledig autonoom, door middel van zijn sociaal 
onderzoek, of een persoon al dat niet in staat is om een menswaardig 
leven te leiden en hoe het zal tussenkomen in de ziekenfondsbijdra-
gen. Afhankelijk van de staat van behoeftigheid kan het OCMW beslis-
sen om slechts in een deel van de kosten van de ziekenfondsbijdragen 
tussen te komen. 
 
Aangezien de keuze van het ziekenfonds in België gewaarborgd is en 
de ziekenfondsen, met uitzondering van de hulpkas die u vermeldde, 
altijd de betaling van aanvullende bijdragen vereisen, zal het OCMW 
de kosten van die aanvullende bijdragen ten laste nemen als de staat 
van behoeftigheid bewezen is. Daarnaast zal het OCMW nooit de an-
dere facultatieve verzekeringen ten laste nemen, zoals een hospitali-
satieverzekering. 
 
Het lijkt me inderdaad opportuun dat een OCMW de aanvrager altijd 
informeert dat er in België een openbaar ziekenfonds bestaat dat geen 
betaling van aanvullende bijdragen vereist, maar ook geen extra voor-
delen biedt. 
 

en Belgique. À l'exception de la 
CAAMI, les mutualités facturent 
toujours des cotisations supplé-
mentaires. Le CPAS prend celles-
ci à sa charge. Cette disposition ne 
s'applique pas aux assurances fa-
cultatives, comme une assurance 
hospitalisation. 
 
Il me semble adéquat qu'un CPAS 
informe toujours le demandeur de 
l'existence en Belgique d'une mu-
tualité publique n'exigeant pas le 
paiement de cotisations complé-
mentaires, mais qui ne propose 
pas non plus d'avantages complé-
mentaires. 
 

08.03  Wouter Raskin (N-VA): Mevrouw de minister, ik dank u om de 

regelgeving duidelijk te schetsen. Ik ben blij dat de waarnemend voor-
zitter dit een boeiende vraag vindt. Ik denk dat het thema boeiend ge-
noeg is om grondig van gedachten te wisselen. Gezien de beperkte 
middelen en de budgettaire toestand waarin dit land verzeild is geraakt 
en de nood aan het efficiënt inzetten van de beperkte middelen is het 
nodig die regelgeving te herzien of daarover op zijn minst grondig van 
gedachten te wisselen. Ik weet dat het soms veel gemakkelijker is om 
te denken aan een wetsaanpassing. Dat is allemaal goed bedoeld, 
maar dat kan nog heel wat gevolgen hebben, dus ik pleit er hier zeker 
niet voor om als een olifant door de porseleinwinkel te lopen. Aange-
zien er een instantie is waar mensen gratis kunnen aansluiten, denk ik 
dat dit een thema is waar op zijn minst over mag worden doorgeboomd. 
 

08.03  Wouter Raskin (N-VA): Eu 

égard aux moyens limités et à la si-
tuation budgétaire du pays, cette 
question devrait au moins faire l'ob-
jet de discussions approfondies. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

09 Questions jointes de 

- Marie Meunier à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration sociale, chargée de la Politique 
des Grandes Villes) sur "Le soutien aux CPAS" (56002915C) 
- Vincent Van Quickenborne à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration sociale, chargée de 
la Politique des Grandes Villes) sur "La compensation fédérale prévue pour les CPAS après la limitation 
des allocations de chômage" (56003425C) 

09 Samengevoegde vragen van 

- Marie Meunier aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke Integratie, belast met 
Grootstedenbeleid) over "De ondersteuning van de OCMW's" (56002915C) 
- Vincent Van Quickenborne aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke Integratie, 
belast met Grootstedenbeleid) over "De federale compensatie voor OCMW’s na de beperking van de 
werkloosheidsuitkeringen" (56003425C) 
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09.01  Marie Meunier (PS): Madame la ministre, au sein de l'accord 

présenté aux membres de la Chambre des représentants, le gouver-
nement prévoit une réforme fiscale et une réforme du marché du travail 
et des pensions. Ces réformes entraîneront des charges supplémen-
taires pour les pouvoirs locaux. Le tableau budgétaire qui a été trans-
mis aux membres de la Chambre reprend d'ailleurs une ligne en dé-
penses concernant le "soutien aux administrations locales: compensa-
tion des réformes du marché du travail et des pensions" avec un impact 
de 527 millions en 2029. Une compensation qui semble bien faible au 
regard des charges qui vont peser sur les finances locales et plus sin-
gulièrement sur les charges liées au RIS dans les CPAS. 
 
Madame la ministre, que recouvre la ligne budgétaire "Soutien aux ad-
ministrations locales", qui est reprise dans le tableau budgétaire trans-
mis aux membres? Cette ligne budgétaire intègre-t-elle une compen-
sation pour les CPAS qui devront faire face à une augmentation des 
demandes à la suite de la limitation dans le temps des allocations de 
chômage? Si oui, à quelle hauteur? Si une partie de l'enveloppe est 
destinée aux CPAS, une compensation est-elle prévue pour l'augmen-
tation des frais de gestion qui sont liés à l'augmentation du nombre de 
dossiers à traiter? Si oui, à quelle hauteur? Un budget est-il prévu afin 
de relever le taux de remboursement du RIS par le fédéral? Si oui, à 
quelle hauteur? Ce relèvement concernera-t-il l'ensemble des RIS ou 
certaines catégories de bénéficiaires en particulier? 
 

09.01  Marie Meunier (PS): De fis-

cale, arbeidsmarkt- en pensioen-
hervormingen zullen bijkomende 
lasten voor de lokale besturen met 
zich meebrengen. De geplande 
compensatie van 527 miljoen euro 
in 2029 lijkt ruimschoots onvol-
doende, gelet op de meerkosten 
waarmee vooral de OCMW's ge-
confronteerd zullen worden, door 
de verwachte stijging van het aan-
tal leefloongerechtigden. 
 
Houdt de uitgavenlijn voor de on-
dersteuning van de lokale besturen 
ook een compensatie in voor de 
OCMW's, die meer aanvragen te 
verwerken zullen krijgen door de 
beperking van de werkloosheids-
uitkering in de tijd? Komt er ook 
een compensatie voor de verho-
ging van de beheerskosten voor de 
OCMW's, die meer dossiers zullen 
moeten behandelen? Wordt er een 
budget uitgetrokken om de fede-
rale bijdrage in de uitbetaling van 
de leeflonen te verhogen? Zal die 
verhoging gelden voor alle leeflo-
nen of voor welbepaalde catego-
rieën van begunstigden? 
 

09.02  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mevrouw de minister, 

mijn vragen gaan in dezelfde richting. 
 
U weet als geen ander dat het regeerakkoord bepaalt dat de werkloos-
heidsuitkeringen na twee jaar stoppen en dat mensen dan  
desgevallend naar het OCMW worden verwezen. Uit statistieken blijkt 
dat toen wij met de regering-Di Rupo hadden beslist om de wachtuit-
kering voor jongeren in de tijd te beperken, een derde van de jongeren 
naar het OCMW stapte, een derde aan de slag ging en een derde uit 
de statistieken verdween. 
 
Ik heb een aantal vragen in dezelfde zin.  
 
Ten eerste, hoeveel extra middelen worden er van 2025 tot en met 
2029 precies voorzien voor de OCMW's om de instroom op te vangen 
van de ex-werklozen die na twee jaar zonder uitkering vallen? 
 
Ten tweede, hoe komt men concreet tot die bedragen? Welke bereke-
ningen en parameters zijn daarbij gebruikt?  
 
Ten derde, werd er rekening gehouden met de regionale verschillen in 
de impact op OCMW's, gezien de variërende werkloosheidsgraad per 
gewest?  
 
Zal de financiering structureel of tijdelijk zijn? Wordt er voorzien in een 
automatische aanpassing indien de instroom hoger blijkt dan ver-
wacht? Met andere woorden, als de bedragen onvoldoende zijn om de 

09.02  Vincent Van Quicken-

borne (Open Vld): L'accord de 
gouvernement prévoit de sus-
pendre les allocations de chômage 
après deux ans. Le cas échéant, 
les personnes concernées seront 
ensuite orientées vers le CPAS. 
 
Quels moyens supplémentaires 
seront alloués aux CPAS, au cours 
des années à venir, pour faire face 
à l'afflux d'ex-chômeurs? Quels  
paramètres ont été utilisés pour dé-
terminer ces montants? Les écarts 
régionaux seront-ils pris en consi-
dération, compte tenu de la varia-
tion des taux de chômage par ré-
gion? S'agit-il d'un financement 
provisoire ou structurel? Les mon-
tants seront-ils adaptés automati-
quement si l'afflux est plus impor-
tant que prévu? 
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werklozen op te vangen die naar het leefloon doorschuiven, worden 
die bedragen dan aangepast of houdt u daaraan vast? 
 

09.03 Minister Anneleen Van Bossuyt: Mijnheer Van Quickenborne, 

u sprak over de beperking van de inschakelingsuitkering in de tijd. 
Daarop kom ik terug in de laatste vraag, van de heer Tonniau.  
 
Madame Meunier, monsieur Van Quickenborne, la Belgique était un 
des derniers pays au monde où les allocations de chômage étaient 
versées de manière illimitée dans le temps. Le fait que ce gouverne-
ment mette fin à cette situation est une avancée positive. 
 

09.03 Minister Anneleen Van 

Bossuyt: België is een van de laat-
ste landen waar de werkloosheids-
uitkering onbeperkt is in de tijd. Het 
is een goede zaak dat daar nu een 
einde aan komt. 
 

De impact van de beperking van de werkloosheidsuitkeringen in de tijd 
op een extra instroom van leefloongerechtigden wordt voor de 
OCMW's gecompenseerd via een verhoging van het gedeelte van de 
financiering van het leefloon vanuit de federale overheid. Die ver-
hoogde financiering zal afhankelijk zijn van het afsluiten van een GPMI 
en van de resultaten inzake de uitstroom van leefloongerechtigden 
naar duurzame tewerkstelling. De bedragen zullen dan ook in functie 
daarvan worden aangepast. U begrijpt dat ik daarop nu geen concreet 
bedrag kan plakken. Tot nog toe werden nog geen concrete maatrege-
len en werkwijze uitgewerkt.  
 

Le coût sera compensé par un fi-
nancement accru, qui dépendra de 
la conclusion d'un PIIS et des ré-
sultats en ce qui concerne le 
nombre de bénéficiaires du RIS qui 
trouveront un emploi stable. Cette 
méthode étant actuellement en 
cours d'élaboration, je ne peux pas 
encore vous donner des montants 
concrets.  
 

La ligne budgétaire soutient les autorités locales dans la compensation 
des réformes du marché du travail et des pensions, et couvre en partie 
la compensation prévue pour les CPAS et en partie la facture de res-
ponsabilité pour les autorités locales, de manière à faire face à la 
hausse des dépenses de pension. Il est encore trop tôt pour entrer 
dans les détails de cette mesure.  
 
Voorzitter: Denis Ducarme.  
Président: Denis Ducarme. 

De begrotingslijn strekt ertoe de lo-
kale overheden bij het compense-
ren van de arbeidsmarkt- en pensi-
oenhervormingen te ondersteunen 
en dekt een deel van de geplande 
compensatie voor de OCMW's en 
een deel van de aansprakelijk-
heidsfactuur voor de lokale overhe-
den om de stijging van de pen- 
sioenuitgaven op te kunnen van-
gen. 
 

09.04  Marie Meunier (PS): Merci, madame la ministre, mais vous 

vous doutez bien que je suis assez déçue parce que je n'ai pas vrai-
ment obtenu de réponse à mes questions. Au contraire, mes  
interrogations subsistent. 
 
J'entends que le futur financement des CPAS est conditionné à la re-
mise au travail. En d'autres termes, on va demander aux CPAS de faire 
un travail qui, à la base, n'est pas le leur, c'est-à-dire remettre à l'emploi 
des bénéficiaires parfois très éloignés de l'emploi. Cette mesure ne me 
semble pas être de bon augure, mais j'imagine que nous aurons l'oc-
casion d'en reparler lors de votre présentation de note politique. 
 

09.04  Marie Meunier (PS): Ik heb 

niet echt een antwoord op mijn vra-
gen gekregen. 
 
Ik begrijp dat de toekomstige finan-
ciering van de OCMW's aan de we-
dertewerkstelling gekoppeld wordt. 
De OCMW's zal er gevraagd wor-
den een taak te vervullen die hen 
niet toekomt, namelijk uitkerings-
gerechtigden terug aan het werk 
krijgen, terwijl sommigen van hen 
nog een hele weg te gaan hebben 
vooraleer ze opnieuw aan de slag 
kunnen. 
 

09.05  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mevrouw de minister, 

u verwijst naar de cijfers die in de budgettaire tabel staan, maar u zegt 
dat u daarover eigenlijk niets meer kunt zeggen. Sta mij toe dat toch 
zeer vreemd te vinden. Ofwel heeft men dus darts gespeeld tijdens de 
opmaak van het regeerakkoord en heeft men gewoon wat cijfers inge-
schreven, ofwel zijn de cijfers onderbouwd. Blijkbaar is er echter geen 
onderbouwing. U zegt immers dat u niet op de details kunt ingaan. 

09.05  Vincent Van Quicken-

borne (Open Vld): Les chiffres qui 
figurent dans le tableau budgétaire 
n'ont donc semble-t-il aucune justi-
fication. Nous voyons ici une nou-
velle preuve du manque de sérieux 
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Blijkbaar weet u dus niet wat er precies achter die cijfers schuilgaat.  
 
Dat is bedroevend en bewijst opnieuw dat het budgettaire werk dat de 
regering plant niet bijzonder ernstig is, net als de terugverdieneffecten 
en dergelijke meer. 
 
Er zijn 133.000 werklozen die al langer dan twee jaar zonder baan zit-
ten. Dat blijkt uit de jongste statistieken van de RVA. Stel dat een derde 
daarvan naar het OCMW gaat – wat ongeveer de inschatting is, zoals 
ik daarnet heb verteld – dan zouden 44.000 mensen bij het OCMW 
aanbellen. Ik heb de statistieken opgevraagd van de aantallen alleen-
staanden, samenwonenden en mensen met een gezinslast, maar de 
RVA kan mij die op dit ogenblik niet geven. De schriftelijke vraag is 
echter onderweg naar de juiste minister. Als we stellen dat die mensen 
gemiddeld ongeveer 15.000 euro per persoon per jaar kosten, dan zou 
de totale factuur voor de OCMW's 700 miljoen euro bedragen. 700 mil-
joen euro! 
 
Ik begrijp dat u niet kunt antwoorden op de vragen over de cijfers, want 
de cijfers zijn bedroevend. Eigenlijk kan ik alleen concluderen dat de 
OCMW's een bijkomende factuur zullen krijgen, die groter is dan wat 
de federale overheid voorziet. Ik vind dat bedroevend en teleurstellend. 
Ik hoop dat de VVSG goed meeluistert, want dat is niet wat de steden 
en gemeenten verwachten, zeker niet in Antwerpen, maar zelfs niet in 
Gent. Dat zal echter misschien minder een zorg zijn.  
 

avec lequel le gouvernement s'ac-
quitte de sa tâche sur le plan bud-
gétaire. Un rapide calcul me per-
met de constater que la facture à 
laquelle seront confrontés les 
CPAS sera supérieure aux moyens 
dégagés par l'État fédéral. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

10 Questions jointes de 

- Marie Meunier à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration sociale, chargée de la Politique 
des Grandes Villes) sur "L'harmonisation de l’indexation automatique" (56002878C) 
- Robin Tonniau à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration sociale, chargée de la Politique 
des Grandes Villes) sur "L'harmonisation de l'indexation automatique" (56003461C) 

10 Samengevoegde vragen van 

- Marie Meunier aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke Integratie, belast met 
Grootstedenbeleid) over "De harmonisatie van de automatische indexering" (56002878C) 
- Robin Tonniau aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke Integratie, belast met 
Grootstedenbeleid) over "De harmonisatie van de automatische indexering" (56003461C) 
 

10.01  Marie Meunier (PS): Madame la ministre, dans le budget pré-

senté par votre gouvernement, vous annoncez une économie par l'har-
monisation du paiement après dépassement de l'indice pivot. 
 
Au total, ce sont 956 millions d'effort budgétaire annoncés sur l'en-
semble de la législature. La presse a évoqué à ce sujet un "mini saut 
d'index", qui repousserait de trois mois l'indexation des allocations et 
des salaires, fonctionnaires et salariés confondus. 
 
Pourriez-vous détailler la façon dont vous avez chiffré cette mesure 
d'économie, ainsi que sa progression par année? 
 
Quelle est la part spécifique de l'effort supportée par les bénéficiaires 
du revenu d'intégration sociale (RIS), de l'allocation de remplacement 
de revenus (ARR) et de la garantie de revenus aux personnes âgées 
(GRAPA)? 
 

10.01  Marie Meunier (PS): U kon-

digde een besparing aan door de 
uitbetalingen na een overschrijding 
van de spilindex te harmoniseren. 
Dat zou over de volledige legisla-
tuur een besparing van 956 miljoen 
euro opleveren. De pers spreekt 
van een "mini-indexsprong", waar-
bij de indexering van de uitkeringen 
en de lonen drie maanden uitge-
steld wordt.  
 
Kunt u de berekening en de jaar-
lijkse evolutie van die besparings-
maatregel gedetailleerd toelich-
ten? Welk deel van de inspanning 
zal gedragen worden door de be-
gunstigden van het leefloon, die 
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van de inkomensvervangende te-
gemoetkoming (IVT) en die van de 
inkomensgarantie voor ouderen 
(IGO)? 
 

10.02  Robin Tonniau (PVDA-PTB): Mevrouw de minister, ik feliciteer 

u van harte met uw aanstelling. Ik heb u sindsdien nog niet gesproken, 
maar ik benijd u uw positie niet. U bent immers verantwoordelijk voor 
de OCMW's en ik vrees dat de armoede in onze samenleving aanzien-
lijk zal toenemen. Er komt een zeer grote werklast af op de OCMW's, 
specifiek op de lokale besturen. 
 
In het kader van de begroting die de arizonaregering heeft voorgesteld, 
wordt een harmonisatie van de spilindex voorgesteld, zodra die wordt 
overschreden. Die maatregel zal volgens La Libre over de hele legis-
latuur een totale budgettaire inspanning vragen van 956 miljoen euro. 
In de praktijk komt het neer op een indexsprong voor bepaalde doel-
groepen, vooral voor de doelgroepen die steun nodig hebben, namelijk 
mensen die leven van een uitkering of van bijvoorbeeld een inkomens-
garantie voor ouderen. Het betreft werknemers in zowel de openbare 
als de private sector en leidt tot tijdelijk verlies van koopkracht.  
 
Vakbonden en armoedeorganisaties hebben al scherpe kritiek geuit op 
deze tijdelijke vermindering van de koopkracht, die vooral de meest 
kwetsbare gezinnen raakt. Hoewel deze hervorming de begrotingslast 
van de indexering verlicht, heeft ze directe gevolgen voor de portemon-
nee van de burgers, in het bijzonder voor die van wie zich al in een 
precaire situatie bevindt.  
 
In dat verband zou ik graag verduidelijking krijgen over enkele punten. 
Welke methodologie wordt gebruikt om deze besparing te berekenen? 
Hoe wordt ze jaarlijks verdeeld?  
 
Wat zijn de concrete gevolgen van deze maatregel voor de meest 
kwetsbare burgers, zoals de ontvangers van een leefloon, een IGO of 
een inkomensvervangende tegemoetkoming?  
 
Zullen die groepen die nu al onder de armoededrempel leven nog ver-
der in de problemen komen door het uitstel van indexering? Zijn er 
compenserende maatregelen voorzien om hun koopkracht te bescher-
men?  
 

10.02  Robin Tonniau (PVDA-

PTB): Dans le cadre du budget, le 
gouvernement Arizona propose 
d'harmoniser l'indice pivot dès que 
celui-ci est dépassé. Cette mesure 
a des répercussions qui touchent 
principalement les personnes se 
trouvant déjà en situation précaire. 
 
Quelle est la méthodologie utilisée 
pour calculer les économies que 
permet cette mesure? Quelles sont 
les conséquences concrètes pour 
les bénéficiaires du revenu d'inté-
gration, de la garantie de revenus 
aux personnes âgées ou d'une al-
location de remplacement de reve-
nus? Les personnes qui vivent au-
jourd'hui sous le seuil de pauvreté 
devront-elles faire face à de nou-
velles difficultés? Des mesures 
compensatoires sont-elles prévues 
afin de protéger le pouvoir d'achat? 
 

10.03 Minister Anneleen Van Bossuyt: Dank u wel, mijnheer Tonniau, 

voor uw gelukwensen. 
 
Ter info, we hebben van u één korte vraag doorgekregen, maar wat u 
hier allemaal opgesomd hebt, hebben we niet ontvangen als vragen. 
Gelieve me dus te verontschuldigen dat ik daar niet meteen op kan 
antwoorden. Misschien kan dat in het vervolg anders, dan kunnen we 
concreter antwoorden. 
 

10.03  Anneleen Van Bossuyt, 

ministre: Nous n'avions reçu 
qu'une seule question, assez 
brève, de M. Tonniau. Je ne  
pourrai pas répondre à toutes les 
questions dans l'immédiat. 
 

Madame Meunier, monsieur Tonniau, le gouvernement travaille en col-
laboration avec les partenaires sociaux sur une norme de prestations 
qui veillera à l'avenir à ce que les allocations des personnes en âge de 
travailler, mais qui ne sont pas actives alors qu'elles en ont la capacité, 
n'augmentent pas plus vite que les salaires. Cela doit permettre d'ac-
centuer la différence entre travailler et ne pas travailler. De plus, nous 
avons décidé que les prestations sociales seront désormais indexées 

Samen met de sociale partners zal 
de regering een uitkeringsnorm uit-
werken, waardoor de uitkeringen 
van arbeidsgeschikte personen op 
beroepsactieve leeftijd niet sneller 
zullen stijgen dan de lonen.  
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trois mois après le dépassement de l'indice pivot. Cela permettra de 
réaliser des économies nécessaires sur le budget, tout en maintenant 
le mécanisme d'indexation.  
 

De sociale uitkeringen zullen drie 
maanden nadat de spilindex over-
schreden werd geïndexeerd wor-
den. Door die termijn zullen er be-
sparingen gerealiseerd kunnen 
worden zonder dat er aan het in-
dexeringsmechanisme geraakt 
wordt.  
 

In het kader van mijn bevoegdheid Maatschappelijke Integratie ben ik 
betrokken bij dit proces. De exacte berekeningen en de jaarlijkse im-
pact worden momenteel geanalyseerd door mijn administratie en kabi-
net op basis van de voorspellingen van het Federaal Planbureau. 
 

Mon administration et mon cabinet 
analysent actuellement les calculs 
exacts et l'incidence annuelle, en 
s'appuyant sur les prévisions du 
Bureau fédéral du Plan. 
 

10.04  Marie Meunier (PS): Merci madame la ministre. C'est donc bien 

cela: le fait de postposer de trois mois, c'est effectuer une économie. 
C'est donc bien ce que je disais: ce sont des mini sauts d'index, même 
si c'est exprimé différemment. 
 
Je n'ai en revanche pas reçu de réponse quant à la part qui sera sup-
portée par les bénéficiaires du RIS, des allocations de remplacement 
et des garanties de revenus pour les personnes âgées. 
 
Tout comme pour la question précédente, je trouve que les réponses 
qui sont fournies, contrairement à ce que disait M. Raskin tout à 
l'heure, sont assez floues. 
 

10.04  Marie Meunier (PS): Hier is 

dus wel degelijk sprake van een 
mini-indexsprong, ook al noemt 
men het beestje niet bij zijn naam. 
Als de indexering met 3 maanden 
uitgesteld wordt, dan is dat een be-
sparing. 
 
U hebt niet geantwoord op mijn 
vraag over het deel van de inspan-
ning dat ten laste zal komen van de 
mensen die een leefloon, een inko-
mensvervangende tegemoetko-
ming (IVT) of een inkomensgaran-
tie voor ouderen (IGO) ontvangen. 
 

10.05  Robin Tonniau (PVDA-PTB): Mevrouw de minister, ik dank u 

voor uw antwoord, althans op onze ene vraag. Het is duidelijk, deze 
regering kiest ervoor om het geld te halen bij de zwaksten in onze sa-
menleving. De werkloosheidsvergoeding wordt beperkt in de tijd. Er 
zullen extra mensen bij de OCMW’s terechtkomen, die bovendien hun 
uitkering niet geïndexeerd zullen zien, ook al is dat maar tijdelijk. Niet-
temin zal dat aan de koopkracht knagen van de betrokkenen, die van-
daag al onder de armoededrempel leven. Dat is bijzonder triestig. 
 

10.05  Robin Tonniau (PVDA-

PTB): Le gouvernement choisit 
d'aller chercher l'argent chez les 
plus faibles de notre société. Nous 
assisterons à une augmentation du 
nombre de personnes qui s'adres-
seront aux CPAS. 
 

10.06  Anneleen Van Bossuyt, ministre: Je voulais simplement ajou-

ter, madame Meunier, que je n'ai pas répondu à la question sur la ga-
rantie de revenus aux personnes âgées parce qu'elle relève de la com-
pétence de monsieur Jambon, qui est chargé des Pensions. 
 

10.06 Minister Anneleen Van 

Bossuyt: Mevrouw Meunier, uw 
vraag over de IGO heb ik niet be-
antwoord omdat ze onder de  
bevoegdheid van de heer Jambon 
valt.  
 

10.07  Marie Meunier (PS): J'ai posé exactement la même question à 

M. Jambon, qui m'a renvoyée vers vous. 
 

10.07  Marie Meunier (PS): Ik heb 

de heer Jambon dezelfde vraag 
gesteld en hij heeft me naar u door-
verwezen! 
 
 

Le président: Madame la ministre, il faudrait que vous communiquiez 
avec M. Jambon dans ce cas. Il serait intéressant que vous reveniez 
vers Mme Meunier pour lui indiquer de qui, effectivement, elle peut at-
tendre une réponse plus précise. 
 

De voorzitter: U zou dit onder el-
kaar moeten uitmaken en mevrouw 
Meunier vervolgens moeten mee-
delen van wie ze een antwoord 
mag verwachten.  
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Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

11 Vraag van Wouter Raskin aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke Integratie, 

belast met Grootstedenbeleid) over "Het register voor sociale bijstand" (56002967C) 

11 Question de Wouter Raskin à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration sociale, chargée 

de la Politique des Grandes Villes) sur "Le registre des aides sociales" (56002967C) 
 

11.01  Wouter Raskin (N-VA): Mevrouw de minister, volgens het re-

geerakkoord zal er een centraal register met alle sociale bijstand en 
voordelen worden bijgehouden, met het oog op de berekening van het 
geheel aan sociale bijstand en voordelen. Dat register zal raadpleeg-
baar zijn en moet ingevuld en aangevuld worden door alle instanties 
die deze bijstand en voordelen toekennen.  
 
Welke uitkeringen en vrijstellingen zullen worden opgenomen? Zal aan 
de deelstaten, de steden en gemeenten ook gevraagd worden om dat 
register te gebruiken? Door welke instanties zal dat register daarna ge-
consulteerd kunnen worden? Hebt u eventueel ook al een zicht op wat 
federaal afgetopt zou kunnen worden?  
 

11.01  Wouter Raskin (N-VA): Se-

lon l'accord de gouvernement, 
toutes les aides sociales et autres 
prestations seront répertoriées 
dans un registre central. 
 
Quelles allocations et exceptions fi-
gureront dans ce registre? Les en-
tités fédérées et les villes et com-
munes seront-elles invitées à l'utili-
ser? Qui y aura accès? Savez-
vous déjà comment le système 
pourrait être élagué à l'échelon fé-
déral? 
 

11.02 Minister Anneleen Van Bossuyt: Mijnheer Raskin, het regeer-

akkoord voorziet inderdaad in de oprichting van een centraal register 
waarin alle sociale bijstand en voordelen zullen worden opgenomen. 
Dat moet ons in staat stellen om bij de berekening van het totale pakket 
aan sociale bijstand en voordelen rekening te houden met alle rele-
vante gegevens. Het is de bedoeling dat het register kan worden ge-
bruikt om excessen te vermijden en om het geheel aan sociale bijstand 
en voordelen te plafonneren. Op die manier willen we inactiviteitsvallen 
voorkomen. We zien vandaag dat het nog vaak weinig aantrekkelijk is 
om te gaan werken. 
 
Onze prioriteit is om het verschil tussen werken en niet werken aan-
zienlijk te vergroten met als doel een kloof van minstens 500 euro netto 
per maand te bereiken. Dit betekent dan ook dat de sociale voordelen 
vanuit de deelstaten zullen moeten worden opgenomen in dit register. 
Dat is onze ambitie, maar ik wil erop wijzen dat een dergelijk register 
nog niet bestaat en dat de modaliteiten en de inhoud hiervan nog af-
gestemd moeten worden binnen de regering. 
 
Op federaal vlak moet de sociale bijstand evenwel ruim worden geïn-
terpreteerd. Het betreft alle steun in het kader van de sociale zekerheid 
en de sociale bescherming, met uitzondering van de voordelen in het 
kader van de ziekteverzekering. We bekijken nader welke steun con-
creet kan worden opgenomen in het centraal register en wat opportuun 
en haalbaar is. 
 
Voor steun die algemeen wordt toegekend op basis van dezelfde pa-
rameters, zoals de hoogte van het inkomen of de gezins- of leefsituatie, 
is dat natuurlijk eenvoudiger dan voor individuele steun die een per-
soon krijgt op basis van zijn zeer specifieke situatie. Lokaal bestaan er 
specifieke maatregelen die van gemeente tot gemeente sterk verschil-
len, zoals de korting op het inschrijvingsgeld bij een sportclub. Uiter-
aard zal ik hierover overleggen met mijn collega-ministers binnen de 
federale regering en de regio’s, alsook met de lokale besturen. 

11.02  Anneleen Van Bossuyt, 

ministre: En créant ce registre, 
nous voulons empêcher les excès 
et plafonner l'ensemble des aides 
sociales et autres prestations pour 
éviter les pièges à l'emploi. Nous 
voulons que la différence entre un 
emploi et l'inactivité s'élève au 
moins à 500 euros par mois. Les 
avantages sociaux octroyés par les 
entités fédérées devraient égale-
ment y figurer. Sur le plan fédéral, 
les aides doivent être interprétées 
au sens large puisqu'il s'agira de 
toutes les aides allouées dans le 
cadre de la sécurité et de la protec-
tion sociale, à l'exception des avan-
tages en lien avec l'assurance ma-
ladie. Les modalités de création 
doivent encore être examinées et 
faire l'objet de discussions avec 
mes collègues du gouvernement 
fédéral et des régions ainsi qu'avec 
les pouvoirs locaux. 
 
Tout organisme habilité à accorder 
de l'aide ou des avantages sociaux 
ou prenant à sa charge, partielle-
ment ou non, l'aide ou les avan-
tages sociaux doit en tout état de 
cause avoir accès au registre. 
 
Nous ne considérons pas le plafon-
nement de l'aide sociale et des 
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De toegang tot het register moet in ieder geval worden verzekerd voor 
diegenen die gemachtigd zijn om steun of sociale voordelen toe te ken-
nen of voor diegenen die die steun of sociale voordelen al dan niet 
gedeeltelijk ten laste nemen. 
 
Wat de plafonnering van de sociale bijstand en de sociale voordelen 
betreft, zien we dat niet los van de geplande hervorming van de bij-
stand waarbij we over de verschillende stelsels heen enerzijds de mid-
delentoets en berekeningswijzen optimaliseren en harmoniseren en 
anderzijds het begrip gezins- of leefsituatie herbekijken. Het is de be-
doeling om excessen of scheeftrekkingen aan te pakken en finaal er-
voor te zorgen dat werken altijd aantrekkelijker is dan niet werken. 
 

avantages sociaux indépendam-
ment de la réforme prévue de 
l'aide, qui nous permettra, d'une 
part, d'optimiser et d'harmoniser 
l'examen des ressources et les mé-
thodes de calcul et, d'autre part, de 
réexaminer le concept de situation 
familiale ou de vie. 
 

11.03  Wouter Raskin (N-VA): Ik ondersteun wat er in het regeerak-

koord is opgenomen. U zegt dat het een heel complexe oefening zal 
zijn. Dat is ook zo, men kan die zaak niet eensklaps realiseren. De 
regering is nog maar net uit de startblokken geschoten. Het lijkt me 
vanzelfsprekend dat de regering nog moet spreken over de modalitei-
ten, de juiste inhoud en de afstemming. Ondanks de grote uitdaging en 
de complexe oefening die u te wachten staan, ben ik het volledig met 
u eens. Indien wij onze sociale zekerheid en de sociale bijstand over-
eind willen houden, indien wij ook het draagvlak daarvoor willen be-
houden, dan moeten we excessen vermijden en inactiviteit voorkomen. 
 

11.03  Wouter Raskin (N-VA): Je 

soutiens pleinement cet exercice 
complexe, car il est nécessaire 
pour préserver notre système de 
sécurité et d'aide sociales et main-
tenir l'adhésion dont il fait l'objet. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

12 Vraag van Vincent Van Quickenborne aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke 

Integratie, belast met Grootstedenbeleid) over "De aanpassing van de OCMW-wet" (56003346C) 

12 Question de Vincent Van Quickenborne à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration 

sociale, chargée de la Politique des Grandes Villes) sur "L'adaptation de la loi sur les CPAS" 
(56003346C) 
 

12.01  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mevrouw de minister, 

in het regeerakkoord staat een zin die eerder administratief lijkt, maar 
toch belangrijk is voor de stads- en gemeentebesturen, met name dat 
de deelstaten de mogelijkheid krijgen om het bestuurlijk landschap te 
vereenvoudigen door een aanpassing van de wetgeving betreffende 
de OCMW's. Een tijd geleden heeft Vlaanderen beslist om steden en 
gemeenten toe te laten om OCMW's en de stad of de gemeente te 
fusioneren. Artikel 2 van de OCMW-wet is evenwel nog steeds van 
kracht en stelt uitdrukkelijk dat het OCMW beschikt over een afzonder-
lijke rechtspersoonlijkheid. Het gevolg is dat activa behorend tot de 
OCMW's op dit ogenblik nog niet tot de steden en de gemeenten toe-
behoren. Soms leidt dat tot interessante lokale politieke discussies, of 
tot opbrengsten, aangezien verkopen door het OCMW kunnen worden 
aangewend voor stedelijke doeleinden. Bepaalde partijen interpreteren 
dat alsof activa die eigendom zijn van het OCMW, alleen kunnen wor-
den gebruikt voor OCMW-doeleinden. 
 
In het regeerakkoord staat dus dat de regering die wet zou willen aan-
passen, maar de bepaling van artikel 2 van die wet ligt ook vast in de 
bijzondere wet van 8 augustus 1980. Om een volledige integratie van 
OCMW's en gemeenten mogelijk te maken, is dus een wijziging van 
die wet nodig en dat moet op federaal niveau gebeuren, meer bepaald 
door u, mevrouw de minister. In bepaalde gevallen, met name waar de 
wijzigingen aan de grondwettelijke bevoegdheidsverdeling raken, zal 

12.01  Vincent Van Quicken-

borne (Open Vld): On peut lire 
dans l'accord de gouvernement 
que les entités fédérées auront la 
possibilité de simplifier le paysage 
administratif. La loi organique des 
CPAS doit être modifiée à cet effet. 
La disposition de l'article 2 de cette 
loi fait cependant également partie 
de la loi spéciale du 8 août 1980. 
Dans certains cas, une modifica-
tion de la loi nécessitera donc une 
majorité des deux tiers.  
 
Souscrivez-vous à mon interpréta-
tion? Comment comptez-vous ras-
sembler cette majorité des deux 
tiers?  
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daarvoor een tweederdemeerderheid nodig zijn. 
 
Mevrouw de minister, gaat u akkoord met mijn bewering dat voor be-
paalde wijzigingen een tweederdemeerderheid nodig zal zijn? Hoe 
denkt u aan die tweederdemeerderheid te geraken? Ik wil alvast dui-
delijk maken dat wij bereid zijn om die tweederdemeerderheid te leve-
ren, zonder verpinken, maar ik kijk eerst uit naar uw antwoord. 
 

12.02 Minister Anneleen Van Bossuyt: Mijnheer Van Quickenborne, 

u gaf een lange inleiding gevolgd door twee korte vragen.  
 
Omwille van de faciliteitengemeenten zou er inderdaad een bijzondere 
meerderheid nodig zijn. Die regeling is opgenomen in de pacificatiewet. 
We zullen het nu verder onderzoeken en bekijken. Het betreft een in-
stitutionele hervorming. Het is belangrijk om die hervorming goed voor 
te bereiden, in samenwerking met de deelstaten. We hebben alvast 
goed genoteerd dat uw fractie bereid zou zijn om daaraan mee te wer-
ken.  
 

12.02  Anneleen Van Bossuyt, 

ministre: Une majorité spéciale se-
rait effectivement nécessaire pour 
les communes à facilités. Cet as-
pect est réglé par la loi de pacifica-
tion communautaire. Nous allons à 
présent approfondir la question, 
car il est important de préparer 
cette réforme institutionnelle cor-
rectement, en coopération avec les 
entités fédérées. 
 

12.03  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mevrouw de minister, 

u bevestigt dat er wel degelijk een tweederdemeerderheid nodig is. Het 
staat in het regeerakkoord ook vermeld onder het institutionele hoofd-
stuk. Zeker in Vlaanderen is men daarvoor vragende partij. Ik vermoed 
dat in Wallonië de fusieoefening tussen stad en OCMW nog niet is ge-
beurd. In Vlaanderen is dat natuurlijk wel al het geval. Het zou dus 
inderdaad goed zijn mocht de federale wetgeving zo worden georgani-
seerd dat die volledige fusie mogelijk wordt gemaakt.  
 
Nogmaals, wij zijn bereid daartoe de nodige stemmen te leveren.  
 

12.03  Vincent Van Quicken-

borne (Open Vld): La Flandre est 
demandeuse. Je présume que cet 
exercice de fusion n'a pas encore 
eu lieu en Wallonie. Nous sommes 
disposés à fournir les voix néces-
saires pour permettre la fusion 
complète entre les CPAS et les 
villes et communes. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

13 Vraag van Vincent Van Quickenborne aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke 

Integratie, belast met Grootstedenbeleid) over "De hervorming v.h. OCMW-beleid (minder papierlast, 
efficiënter maatwerk, minder politieke inmenging)" (56003348C) 

13 Question de Vincent Van Quickenborne à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration 

sociale, chargée de la Politique des Grandes Villes) sur "La réforme des CPAS (moins de paperasserie 
et d'ingérence politique, efficience du cas par cas)" (56003348C) 
 

13.01  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mevrouw de minister, 

u weet dat wij hoorzittingen hebben georganiseerd naar aanleiding van 
de gebeurtenissen in het OCMW van Anderlecht. Mevrouw Marjolijn 
De Wilde was een van onze gasten. Mevrouw Marjolijn De Wilde is 
professor aan de KU Leuven. Naar mijn persoonlijke mening was dat 
een heel interessante dame, die een uiteenzetting kwam geven over 
het OCMW-beleid, niet alleen over de problematiek van Anderlecht 
maar ook over een bredere kijk op de dossiers. 
 
Zij kaartte drie fundamentele problemen aan waarmee OCMW’s wor-
den geconfronteerd, ten eerste de overbelasting van maatschappelijk 
werkers, een fenomeen dat niet alleen in Anderlecht opduikt maar op 
vele plaatsen. Er is ten tweede wat zij de onhoudbaarheid van het 
maatwerksysteem voor het leefloon noemt. Er is ten derde de politieke 
inmenging in individuele dossiers. 
 
Ik heb voor u een vijftal vragen. 

13.01  Vincent Van Quicken-

borne (Open Vld): Lors des audi-
tions au sujet des événements sur-
venus au CPAS d'Anderlecht, la 
professeure De Wilde, de la 
KU Leuven, a identifié trois pro-
blèmes fondamentaux pour les 
CPAS: la surcharge de travail à la-
quelle sont confrontés les assis-
tants sociaux, l'impossibilité d'un 
suivi individualisé des dossiers de 
revenu d'intégration et l'ingérence 
politique dans des dossiers indivi-
duels. 
 
Comment ferez-vous en sorte que 
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Ten eerste, de hoge werkdruk bij maatschappelijk werkers is er vol-
gens mevrouw De Wilde omdat maatschappelijk werkers te veel dos-
siers moeten behandelen en vaak enkel brandjes moeten blussen. 
Voor trajectbegeleiding is er nauwelijks tijd. Hoe wilt u ervoor zorgen 
dat de maatschappelijk werkers zich vooral met begeleiding kunnen 
bezighouden en minder met de administratieve afhandeling? 
 
Ten tweede, over het maatwerksysteem gaf ze in een interessante be-
schouwing mee dat het huidige leefloonstelsel oorspronkelijk voor een 
kleine groep mensen was bedoeld. Toen het stelsel decennia geleden 
werd ingevoerd, ging het over een kleine groep mensen. Vandaag gaat 
het echter over ongeveer 176.000 mensen die een leefloon genieten. 
Het kunnen er ook meer zijn. Volgens haar is een aanpak op maat 
daardoor onhoudbaar geworden. Zij pleit dan ook voor meer admini-
stratieve verwerking van dossiers, teneinde tijd vrij te maken voor de 
moeilijkste gevallen. Steunt u dat voorstel? Hoe zou u dat willen aan-
pakken? 
 
Ten derde, er was ook een heel interessant debat over de mogelijke 
politieke inmenging in socialesteundossiers. U weet dat het bijzonder 
comité voor de sociale dienst is samengesteld door politici. Zij stelde 
voor dat af te schaffen en een ander systeem in te voeren. Nederland 
werkt blijkbaar met een systeem met ambtenaren. Ik moet echter be-
kennen dat die vraag veeleer een vraag voor de deelstaten is en niet 
voor u, maar misschien hebt u daarover een beschouwing. Ik zie u twij-
felen. Dat wordt dus interessant. 
 
Ten vierde, mevrouw De Wilde pleit ook voor enige vereenvoudiging. 
Bijvoorbeeld, een dossier voor een aanvullend leefloon moet vandaag 
verplicht maandelijks worden voorgelegd aan het bijzonder comité. Zij 
geeft aan dat mocht worden bepaald dat in dergelijke dossiers een 
princiepsbeslissing zou kunnen worden genomen en dat de inkomsten 
na een bepaalde tijd zouden worden verrekend, dit een pak minder 
rompslomp zou betekenen. Wat is uw mening daarover? 
 
Ten slotte, mevrouw De Wilde pleit ook voor minder huisbezoeken. Ze 
zegt dat een huisbezoek niet meer verplicht zou worden voorgeschre-
ven voorafgaand aan de beslissing over de aanvraag, maar enkel af-
hankelijk wordt van de inschatting van de maatschappelijk werker. Ui-
teraard zou een jaarlijks huisbezoek nog steeds verplicht zijn. Wat vindt 
u van dit voorstel?  
 

les assistants sociaux puissent sur-
tout se concentrer sur l'accompa-
gnement de bénéficiaires et moins 
sur les procédures administra-
tives? Soutenez-vous son plai-
doyer en faveur d'une substitution 
du suivi individualisé par un traite-
ment administratif dans un plus 
grand nombre de dossiers, afin de 
libérer du temps pour les cas les 
plus difficiles? Quel est votre avis 
concernant sa proposition de rem-
placer le comité spécial du service 
social (CSSS), organe politisé, par 
un système constitué de fonction-
naires? Que pensez-vous d'une 
décision de principe concernant les 
revenus d'intégration complémen-
taires? Quel est votre avis concer-
nant la proposition de n'organiser 
des visites domiciliaires que si 
l'assistant social estime qu'elles 
sont nécessaires? 
 

13.02 Minister Anneleen Van Bossuyt: Mijnheer Van Quickenborne, 

het klopt dat de werkdruk voor maatschappelijk werkers hoog is. We 
hebben het daarover al gehad bij het begin van deze vergadering. Si-
tuaties zoals bij het OCMW van Anderlecht, waar maatschappelijk wer-
kers soms elk 200 dossiers behandelen, zijn niet houdbaar. Door de 
administratieve vereenvoudiging verder te zetten, wil ik ervoor zorgen 
dat er kostbare tijd wordt gewonnen, die dan kan worden gebruikt voor 
de begeleiding van de begunstigden van het OCMW. 
 
Ik zal bijzondere aandacht hebben voor de maatschappelijk werkers 
en in overleg gaan met de deelstaten wat betreft de diplomavoorwaar-
den voor hen. Dat zal ook gepaard gaan met een betere toegang tot 
gegevens die noodzakelijk zijn voor het sociaal onderzoek. Het is im-
mers noodzakelijk dat de OCMW's toegang hebben tot de verschil-
lende gegevens, meer bepaald in het kader van de Only Once-wet. 

13.02  Anneleen Van Bossuyt, 

ministre: En poursuivant la simplifi-
cation administrative, je souhaite 
que le temps dégagé soit consacré 
à l'accompagnement des bénéfi-
ciaires du CPAS. Je me concerte-
rai avec les entités fédérées sur les 
conditions de diplôme applicables 
aux travailleurs sociaux et sur 
l'amélioration de l'accès aux don-
nées nécessaires à l'enquête so-
ciale. 
 
Il est essentiel d'offrir un accompa-
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Wat betreft de hervorming van het maatwerksysteem, begeleiding op 
maat is essentieel. Zo vind ik het geïndividualiseerd project voor maat-
schappelijke integratie (GPMI), dat een persoonlijk begeleidingstraject 
is, een goed instrument. Het moet OCMW-gerechtigden activeren, hen 
helpen volwaardig deel te nemen aan de samenleving en hen begelei-
den naar werk. Daarom zal ik het GPMI dan ook uitbreiden naar alle 
begunstigden die een leefloon of een equivalent ontvangen, met uit-
zondering van degenen die niet kunnen werken om billijkheids- of ge-
zondheidsredenen. 
 
Ik begrijp dat er vragen rijzen over de rol van lokale politici in individuele 
steundossiers, zeker gezien de wantoestanden bij het OCMW van An-
derlecht, waar er sprake is van cliëntelisme. Nogmaals, dat is onaan-
vaardbaar. Natuurlijk roept deze situatie vragen op over de politieke 
vertegenwoordiging in het BCSD, maar laten we het kind niet met het 
badwater weggooien. Er zetelen ook heel wat competente en alerte 
mensen in die bijzondere comités, ongetwijfeld ook van uw partij. 
 
Het zou niet correct zijn om hen over dezelfde kam te scheren. 
 
Die politieke vertegenwoordiging zorgt er eveneens voor dat de lokale 
gemeenschap via haar politieke vertegenwoordigers betrokken blijft bij 
de sociale hulpverlening. Hierdoor wordt vermeden dat de sociale 
steun verder gebureaucratiseerd wordt, terwijl er tegelijk toch een de-
mocratische legitimatie blijft bestaan. 
 
Ik pleit ook voor administratieve vereenvoudiging. Die brengt ook een 
snellere digitale verwerking met zich mee, maar begeleiding op maat 
blijft essentieel. 
 
U had ook een vraag over huisbezoeken. Het huisbezoek maakt deel 
uit van het sociaal onderzoek. Het is een essentieel element om een 
inschatting te kunnen maken van de behoeftigheid van de hulpaanvra-
ger. Via een huisbezoek kan het OCMW een totaalbeeld krijgen van 
de situatie van de hulpaanvrager en zijn verklaring toetsen aan de re-
aliteit, teneinde te kunnen beslissen over de meest geschikte maat-
schappelijke dienstverlening. 
 
Het huisbezoek wordt uitgevoerd bij de opening van het sociaal dossier 
en daarna telkens wanneer het OCMW dat nodig acht, maar ten minste 
eenmaal per jaar. 
 

gnement sur mesure. C'est pour-
quoi je souhaite élargir le projet in-
dividualisé d'intégration sociale 
(PIIS) à tous les bénéficiaires d'un 
revenu d'intégration ou équivalent, 
à l'exception de ceux qui ne peu-
vent pas travailler pour des raisons 
d'équité ou de santé. 
 
Le clientélisme est bien entendu 
inacceptable, mais nous devons 
nous garder de pratiquer l'amal-
game à l'égard des membres du 
CSSS. En outre, la représentation 
politique favorise la participation de 
la communauté locale à l'aide so-
ciale et permet d'éviter une bureau-
cratisation accrue. Je plaide pour la 
simplification administrative et l'ac-
célération du traitement numé-
rique, mais l'accompagnement sur 
mesure demeure essentiel. 
 
La visite domiciliaire constitue un 
élément essentiel de l'enquête so-
ciale. Elle est effectuée à l'ouver-
ture du dossier social et ensuite 
chaque fois que le CPAS le juge 
nécessaire, mais au moins une fois 
par an. 
 

13.03  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mevrouw de minister, 

ik dank u voor het antwoord.  
 
Het is wel opvallend dat men in vele OCMW's vandaag heel moeilijk 
een antwoord krijgt als men als lid van het bijzonder comité voor de 
sociale dienst vragen stelt, bijvoorbeeld over statistieken. Dat is natuur-
lijk een lokale verantwoordelijkheid, maar ik wil erop wijzen dat er in 
veel OCMW's voor dossiers en dossierbehandeling nog altijd maar 
weinig gedigitaliseerd is. Als men vandaag wil weten hoe de zaken 
evolueren, is men vaak aangewezen op handmatige tellingen. Dat heb 
ik vernomen van onze leden van het bijzonder comité. De voormalige 
voorzitter van het OCMW van Kortrijk, de heer De Coene van Vooruit, 
zal dat ook kunnen bevestigen. 
 
Wat betreft de politieke vertegenwoordiging, zegt u dat we het kind niet 

13.03  Vincent Van Quicken-

borne (Open Vld): Il est difficile, en 
tant que membre du CSSS, d'obte-
nir de la part du CPAS des ré-
ponses à des questions sur les sta-
tistiques, ce qui indique une numé-
risation défaillante. En outre, il con-
vient de noter qu'à l'heure actuelle, 
le CSSS est composé presque ex-
clusivement d'hommes et de 
femmes politiques.  
 
Il serait préférable d'opter pour un 
mélange judicieux de représen-
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met het badwater mogen weggooien, maar het is toch opvallend dat 
vandaag bijna uitsluitend politici zetelen in het bijzonder comité voor 
de sociale dienst.  
 
Ik heb in 2018 voor mijn partij iemand afgevaardigd die geen politicus 
was, een professor bestuursrecht uit Gent.  Hij heeft op basis van zijn 
ervaringen in het bijzonder comité trouwens een aantal interessante 
artikels geschreven in het tijdschrift Lokaal.  
 
Ik denk dat een goede mix van politici en niet-politici, van politici en 
experts op het vlak van maatschappelijke integratie en armoedebestrij-
ding, veel beter zou zijn dan de nu vaak voorkomende samenstelling 
van – excusez le mot – gebuisde politici die net niet verkozen zijn in de 
gemeenteraad en die dan een plaatsje krijgen in die bijzondere comi-
tés. Ik wil ze natuurlijk niet allemaal over dezelfde kam scheren, maar 
het zou goed zijn als u samen met de collega’s voor de deelstaten voor 
een goede mix zou pleiten, opdat de expertise in die bijzondere comi-
tés toeneemt. Dat zal de leefloners zeker ten goede komen.  
 

tants du monde politique et d'ex-
perts en matière d'intégration so-
ciale et de lutte contre la pauvreté. 
 

13.04 Minister Anneleen Van Bossuyt: Mijnheer Van Quickenborne, 

ik vermoed dat uw interpretatie van het begrip politicus beperkt is. U 
bedoelt met politici waarschijnlijk mensen die zowel in de gemeente-
raad als in het BCSD zitten. Dat hoeft echter niet zo te zijn. 
 
In Gent heeft de N-VA bijvoorbeeld ook geen gemeenteraadsleden in 
het BCSD. Namens de N-VA zetelen er een persoon die twee hotels 
heeft in Gent en iemand die in de sociale sector werkt. Dat wordt mijns 
inziens dus al zeer vaak op die manier gedaan. 
 

13.04  Anneleen Van Bossuyt, 

ministre: Par responsables poli-
tiques, vous entendez probable-
ment des personnes qui siègent à 
la fois au conseil communal et au 
CSSS. 
 

13.05  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Politici zijn voor mij 

mensen die weliswaar aan de gemeenteraadsverkiezingen hebben 
deelgenomen, maar die niet verkozen zijn. Politici zijn voor mij een bre-
der begrip dan enkel gemeenteraadsleden. Ik spreek dus over mensen 
die niet aan een politieke partij verbonden zijn, maar die over een be-
paalde expertise beschikken. 
 
Dat kan dan bijvoorbeeld iemand met veel kennis van armoede en ar-
moedebestrijding zijn. Men zou bijvoorbeeld de helft van de leden van 
zulk bijzonder comité uit experts kunnen laten bestaan, naar analogie 
van het Grondwettelijk Hof, waar de ene helft van het Hof uit voorma-
lige politici bestaat en de andere helft uit mensen met een juridische 
achtergrond. Door een verdeling in een helft politici en een helft experts 
vergroot men het draagvlak. Het is vergelijkbaar met onafhankelijke 
bestuurders in een raad van bestuur. Die onafhankelijke bestuurders 
zijn vaak interessanter dan de bestuurders zelf. Dat zou volgens mij 
het debat in een bijzonder comité veel interessanter maken dan nu het 
geval is. Het is maar een suggestie. Piet Van Schuylenbergh en me-
vrouw De Wilde hebben die suggestie ook gedaan. 
 

13.05  Vincent Van Quicken-

borne (Open Vld): Pour moi, les 
hommes et les femmes politiques 
sont des personnes qui ont parti-
cipé aux élections communales. Le 
CSSS pourrait par exemple être 
composé pour moitié d'experts. 
Cela rendrait le débat beaucoup 
plus intéressant. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

14 Vraag van Vincent Van Quickenborne aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke 

Integratie, belast met Grootstedenbeleid) over "De cumulatie van een leefloon en andere steun" 
(56003349C) 

14 Question de Vincent Van Quickenborne à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration 

sociale, chargée de la Politique des Grandes Villes) sur "Le cumul du revenu d'intégration et d'une 
autre aide" (56003349C) 
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14.01  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mevrouw de minister, 

tijdens de fameuze hoorzittingen, waar we veel geleerd hebben – maar 
ik vind dat interessant en ik leer graag bij –, verklaarde mevrouw De 
Wilde dat het thema cumulatie van leefloon met andere steun een in-
teressant thema is. Ze heeft ook gezegd dat het waarschijnlijk om een 
beperkte groep van begunstigden gaat. Bij het OCMW van onze stad, 
Kortrijk, zijn er ook gevallen bekend van mensen die 5.000 à 
6.000 euro per maand krijgen. Het gaat weliswaar om een gezinshoofd 
met tien kinderen. Dat bestaat, al zijn daarover veel vragen te stellen. 
Uw idee om daar iets tegen te doen, is heel goed en steunen we zeker. 
 
Ik wil een specifiek aspect aankaarten, met name dat mevrouw De 
Wilde op een vraag van mij heeft geantwoord dat het leefloon van in-
wonende meerderjarige kinderen naar beneden kan worden bijgesteld, 
maar dat er dan ook gekeken moet worden naar het tarief voor leef-
loongerechtigden met minderjarige kinderen. Die krijgen vandaag alle-
maal hetzelfde bedrag, of ze nu alleenstaand zijn of niet en of ze nu 
een dan wel meerdere kinderen hebben. Dat was de stelling van me-
vrouw De Wilde. Ik vind het een heel interessant debat. 
 
Wat vindt u van die stelling? Wilt u het leefloon van meerderjarigen die 
inwonen bij hun ouders effectief verminderen of misschien zelfs af-
schaffen? Wilt u het leefloon van leefloongerechtigden met minderja-
rige kinderen aanpassen naargelang het aantal kinderen? Dat zijn de 
stellingen van mevrouw De Wilde en ik ben benieuwd wat u daar zelf 
van vindt.  
 
Daarnaast pleit mevrouw De Wilde voor een aanpassing inzake de fi-
nanciering van het leefloon. Vandaag worden de leeflonen voor 55 % 
betaald door de federale overheid en in een aantal gemeenten is dat 
70 %. Dat percentage zou volgens haar moeten stijgen. Ze wordt 
daarin gesteund door onder meer de Vereniging van Vlaamse Steden 
en Gemeenten (VVSG). Is de regering van plan dat percentage aan te 
passen of niet? 
 

14.01  Vincent Van Quicken-

borne (Open Vld): Durant les au-
ditions organisées dans le cadre du 
scandale découvert au CPAS d'An-
derlecht, il a été dit que le revenu 
d'intégration des enfants cohabi-
tants majeurs pourrait être revu à la 
baisse, mais qu'il faudrait dans ce 
cas également examiner le taux du 
revenu d'intégration des bénéfi-
ciaires ayant des enfants mineurs, 
parce qu'aujourd'hui, tous perçoi-
vent le même montant. Que pen-
sez-vous de cette position? Comp-
tez-vous réduire ou supprimer le 
revenu d'intégration des enfants 
majeurs qui cohabitent avec leurs 
parents? Modifierez-vous le revenu 
d'intégration des bénéficiaires 
ayant des enfants mineurs propor-
tionnellement au nombre d'en-
fants?  
 
Actuellement, les revenus d'inté-
gration sont payés à concurrence 
de 55 % – et dans certaines com-
munes 70 % – par l'État fédéral. Le 
gouvernement projette-t-il de revoir 
ce pourcentage? 
 

14.02 Minister Anneleen Van Bossuyt: Mijnheer Van Quickenborne, 

u weet dat wij in een cumulplafond voor samenwonende leefloonge-
rechtigden zullen voorzien. Dat is onze ambitie, die opgenomen is in 
het regeerakkoord. Ook de huidige Vlaamse regering streeft een der-
gelijke ambitie na. In haar regeerakkoord staat namelijk dat het groei-
pakket van personen die een leefloon genieten en tegelijkertijd nog in-
wonen bij de ouders ingehouden zal worden. Momenteel kunnen 
OCMW's bestaansmiddelen van de ouders of kinderen van de leef-
loonaanvrager deels in rekening brengen bij het leefloon van een sa-
menwonende aanvrager. Ik zal de toepassing daarvan strikter maken 
via een wijziging van het koninklijk besluit. Het is niet logisch dat in-
komsten uit arbeid volledig meetellen, terwijl een leefloon van een sa-
menwonend familielid buiten beschouwing blijft. Een eerlijke bereke-
ning voorkomt inactiviteit en misbruik. 
 
Over de concrete modaliteiten kan ik nu nog niet in detail treden, maar 
wat de financiering van het leefloon en concrete staatstoelagen betreft, 
klopt het dat die momenteel 55 % bedraagt van het bedrag van het op 
regelmatige wijze toegekende leefloon en dat die kan worden ver-
hoogd tot 70 % in bepaalde gevallen. Ik voer een bonus-malussysteem 
in, waarbij OCMW's financiële prikkels ontvangen op basis van hun 

14.02  Anneleen Van Bossuyt, 

ministre: Le gouvernement sou-
haite instaurer un plafond cumulé 
pour les bénéficiaires du revenu 
d'intégration cohabitants. Actuelle-
ment, les CPAS peuvent prendre 
partiellement en compte les 
moyens de subsistance des pa-
rents ou des enfants pour le calcul 
du RIS d'un demandeur cohabi-
tant. Je rendrai cette application 
plus stricte. En effet, il n'est pas lo-
gique que les revenus du travail 
soient intégralement pris en 
compte alors que le revenu d'inté-
gration d'un cohabitant ne l'est pas. 
 
La subvention fédérale s'élève ac-
tuellement à 55 % et, dans certains 
cas, à 70 % du montant du revenu 
d'intégration. J'instaurerai un sys-
tème de bonus-malus qui prévoit 
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prestaties in begeleiding, activering en integratie van leefloongerech-
tigden. OCMW's die aantoonbaar werk maken van integratie en acti-
vering zullen worden beloond, terwijl er sancties volgen voor de 
OCMW's die tekortschieten. Die sanctie kan een boete zijn en de fede-
rale toelagen kunnen herbekeken worden. Daarnaast werk ik een 
strenger controle- en sanctiekader uit – daarop ben ik al ingegaan in 
antwoord op vragen van mevrouw Samyn en de heer Raskin – waarbij 
de POD MI systematisch en stapsgewijs meer controle zal uitvoeren 
op een bredere steekproef. De POD MI zelf krijgt ook ruimere sanctie-
mogelijkheden om effectief te kunnen optreden tegen misbruik en na-
latigheid. 
 

des incitants financiers pour les 
CPAS sur la base de leurs perfor-
mances en matière d'accompagne-
ment, d'activation et d'intégration 
des bénéficiaires du revenu d'in- 
tégration. Les CPAS qui ne fournis-
sent pas assez d'efforts pourront 
être sanctionnés au moyen d'une 
amende ou d'une réduction des 
subventions fédérales. Le SPP IS 
disposera de davantage de possi-
bilités de contrôle et de sanctions à 
cet effet. 
 

14.03  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mevrouw de minister, 

bedankt voor uw antwoord. Ik begrijp dat de 55-70 %-regel blijft behou-
den, maar dat daarvan via een bonus-malussysteem desgevallend kan 
worden afgeweken. Dat betekent dat de 55 % lager of hoger kan wor-
den, evenals de 70 %, naargelang het gedrag van het OCMW. Op zich 
is dat interessant.  
 
Het KB voorziet er inderdaad in dat inkomsten uit arbeid deels meetel-
len bij de berekening van het leefloon van de samenwonende aanvra-
ger. U zegt dat u dat desgevallend wilt aanpassen en dat u ook reke-
ning wilt houden met het leefloon van een samenwonend familielid. Dat 
is interessant. Het zou bijvoorbeeld kunnen betekenen dat het leefloon 
voor een meerderjarige die inwoont bij zijn ouders zou kunnen vermin-
deren. Dat is een goede zaak. Persoonlijk vind ik situaties waarbij 
meerderjarige kinderen inwonen bij hun ouders en leeflonen met leeflo-
nen worden gecombineerd, zeer verregaand.  
 
Dank voor uw antwoord. We kijken uit naar de aanpassingen. 
 

14.03  Vincent Van Quicken-

borne (Open Vld): Avec le nou-
veau régime que vous proposez, le 
revenu d'intégration d'un majeur 
habitant chez ses parents pourrait 
être réduit, ce qui est une bonne 
chose. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

15 Samengevoegde vragen van 

- Vincent Van Quickenborne aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke Integratie, 
belast met Grootstedenbeleid) over "De voorstellen van de VVSG voor een betere OCMW-werking" 
(56003350C) 
- Nahima Lanjri aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke Integratie, belast met 
Grootstedenbeleid) over "De voorschotregelingen" (56003420C) 

15 Questions jointes de 

- Vincent Van Quickenborne à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration sociale, chargée de 
la Politique des Grandes Villes) sur "Les propositions de la VVSG en vue d'un meilleur fonctionnement 
des CPAS" (56003350C) 
- Nahima Lanjri à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration sociale, chargée de la Politique 
des Grandes Villes) sur "Le système des avances" (56003420C) 
 

15.01  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mevrouw de minister, 

mevrouw Marjolijn De Wilde en de heer Piet Van Schuylenbergh van 
de VVSG – een heel boeiende man, die onlangs in het tijdschrift Lokaal 
een opiniestuk over het OCMW van Anderlecht heeft geschreven dat 
u zeker eens moet lezen – zijn voor onze commissie verschenen.  
 
De heer Van Schuylenbergh had een aantal interessante opmerkingen 
over de werking van onze OCMW's. Hij zei iets zeer frappants. U weet 

15.01  Vincent Van Quicken-

borne (Open Vld): En moyenne, 
23 % des dossiers des CPAS por-
tent sur des avances sur alloca-
tions de chômage et indemnités de 
maladie que les ayants droit atten-
dent trop longtemps. Lors des au-
ditions, il a été suggéré qu'il serait 
plus logique que ces organismes 
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dat OCMW's verplicht zijn om binnen de maand een beslissing te ne-
men, maar gemiddeld 23 % van de dossiers van OCMW's betreffen 
voorschotten op werkloosheidsuitkeringen en ziekte-uitkeringen. Dat 
betekent dat 75 % van de OCMW-dossiers echte OCMW-dossiers zijn 
en afgerond 25 % van de dossiers voorschotten betreffen, omdat de 
werkloosheids- en ziekte-uitkeringen te lang op zich laten wachten. Hij 
zei dat het beter zou zijn dat die instanties zelf voorschotten zouden 
uitkeren in plaats van daarvoor een beroep te doen op het OCMW.  
 
Wat vindt u van dat voorstel, mevrouw de minister? Vandaag moet het 
OCMW – de lokale overheid en de maatschappelijk werkers – immers 
in een kwart van de dossiers handelingen stellen die eigenlijk de ver-
antwoordelijkheid zijn van de werkloosheids- of ziekte-uitkering. Ik 
vond dat zeer frappant en ben zeer benieuwd of u bereid bent om dat, 
samen met uw collega-ministers, aan te passen.  
 
De heer Van Schuylenbergh zei ook dat er een gebrek is aan systema-
tische controle op de werking van de OCMW's en dat fraude enkel via 
sporadische audits wordt opgespoord. Bent u bereid een strikter con-
trolesysteem uit te werken om systematisch na te gaan of OCMW’s de 
wetgeving correct naleven? 
 

octroient eux-mêmes les avances. 
Que pensez-vous de cette idée? 
 
Êtes-vous disposée à élaborer un 
système de contrôle plus sévère 
permettant de vérifier systémati-
quement si les CPAS respectent 
bien la législation? 
 

15.02  Nahima Lanjri (cd&v): Mevrouw de minister, mensen kloppen 

steeds vaker aan bij het OCMW omdat de uitbetaling van hun werk-
loosheidsuitkering of hun ziekte-uitkering te lang op zich laat wachten. 
Als oplossing geven OCMW’s dan een voorschot via het leefloon. Vol-
gens de VVSG is inderdaad meer dan een op de vijf leefloondossiers 
een steunaanvraag in afwachting van een werkloosheidsuitkering – die 
via de vakbond, mutualiteit of Hulpkas voor werkloosheidsuitkeringen 
werd aangevraagd – of een voorschot op een ziekte-uitkering. Meestal 
moeten OCMW's dat voorschot gedurende maanden uitbetalen. De 
percentages verschillen wat. Er zijn zelfs OCMW's waar dat nog hoger 
ligt. In Balen gaat het bijvoorbeeld over 35 % van de dossiers.  
  
Dat is problematisch, want mensen die jarenlang aan de sociale zeker-
heid hebben bijgedragen en die met pech worden geconfronteerd, bij-
voorbeeld ziekte of werkloosheid, kunnen dan niet terugvallen op de 
uitkering waarop ze recht hebben en moeten bijna gaan bedelen bij het 
OCMW. Dat geeft hun het gevoel dat ze nergens terechtkunnen en dat 
de overheid niet goed functioneert. Die instanties zijn immers uiteinde-
lijk wel het gezicht van onze samenleving.   
 
Burgers geven ook aan dat het gebrek aan toegankelijkheid van be-
paalde diensten een probleem vormt. Men komt vaak terecht op een 
onlineklantendienst waar men nummertjes moet intoetsen, maar dat is 
niet hetzelfde als een echte persoon aan een loket. Ook dat is vaak 
een probleem en daarom is het goed dat in het regeerakkoord staat 
dat de fysieke dienstverlening gegarandeerd moet worden.  
 
Mevrouw de minister, op deze manier zien we dus dat de OCMW's 
steeds meer de toegangspoort tot de sociale zekerheid worden in 
plaats van een laatste vangnet, hun initiële doel. Daar moet absoluut 
iets aan gedaan worden, temeer omdat door de hervorming van de 
werkloosheidsuitkering binnenkort nog veel meer mensen bij het 
OCMW zullen aankloppen. 
 
Hebt u al overleg gepleegd met minister van Sociale Zaken Frank Van-
denbroucke over die voorschotbetalingen? Het zou immers geregeld 

15.02  Nahima Lanjri (cd&v): 

Dans un dossier de revenu d'inté-
gration sur cinq, les personnes 
s'adressent au CPAS pour recevoir 
une avance étant donné que le 
paiement de leur allocation de chô-
mage ou de maladie se fait at-
tendre. Les CPAS jouent ainsi de 
plus en plus un rôle de porte d'ac-
cès à la sécurité sociale plutôt que 
d'être le filet de sécurité ultime. 
 
Vous êtes-vous déjà entretenue de 
cette matière avec le ministre des 
Affaires sociales, M. Vanden-
broucke? Dans quelle mesure ces 
avances sont-elles remboursées? 
Quelles mesures structurelles al-
lez-vous prendre avec vos col-
lègues pour vous attaquer à ce pro-
blème? 
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moeten worden bij de ziekte-uitkering en bij de RVA-uitkeringen. Zijn 
de drempels daarvoor in kaart gebracht? Hebt u enig idee in welke 
mate voorschotten op een ziekte-uitkering of een werkloosheidsuitke-
ring al dan niet worden terugbetaald aan het OCMW? Steeds vaker 
ziet men dat bepaalde OCMW’s geen leefloon meer geven, maar met-
een financiële steun. Aan de klant die dan voor hen zit, wordt gevraagd 
om een soort van afbetalingsplan aan te gaan. Die klant moet die steun 
terugbetalen, terwijl dat eigenlijk niet de bedoeling is. 
 
Volgens de VVSG kan men de situatie enkel structureel aanpakken 
door ervoor te zorgen dat men die vorm van instroom niet heeft en dat 
het OCMW opnieuw wordt herleid tot dat waarvoor het echt is bedoeld, 
met name als allerlaatste vangnet voor mensen die geen recht hebben 
op een werkloosheidsuitkering of op een ziekte-uitkering.  
 
Welke structurele maatregelen wilt u samen met uw collega Vanden-
broucke nemen om dat probleem aan te pakken? 
 

15.03 Minister Anneleen Van Bossuyt: Mevrouw Lanjri, mijnheer Van 

Quickenborne, wat het transparante controlemechanisme op de wer-
king van de OCMW's betreft, heeft de POD Maatschappelijke Integratie 
387 audits en 175 opvolgaudits uitgevoerd in de OCMW's. De admi-
nistratie werkt momenteel aan een verdere verfijning van haar metho-
dologie om de opvolging van de audits te verzekeren en de interne 
procedures binnen de OCMW's te verbeteren. Daarnaast worden er 
contacten gelegd met andere instanties, waaronder Audit Vlaanderen, 
om de mogelijkheden van complementariteit tussen de verschillende 
bestuursniveaus te onderzoeken. Dat werk is aan de gang en zal ver-
der worden versterkt. 
 
Zoals ik eerder in deze commissie zei, in antwoord op de vragen van 
de heer Raskin en mevrouw Samyn, biedt het juridische kader vandaag 
geen mogelijkheid om een OCMW te sanctioneren als dat herhaaldelijk 
niet voldoet aan de wettelijke bepalingen of geen goed financieel be-
heer voert. Op basis van de wettelijke bepalingen zijn de bevoegdhe-
den van de administratie dus beperkt. Daarom zal ik in samenwerking 
met de administratie en de betrokken diensten de mogelijkheid onder-
zoeken om de controles te versterken, zoals dat ook opgenomen is in 
het regeerakkoord. Nogmaals, er wordt een strenger controle- en sanc-
tiekader uitgewerkt. Daarbij zal de POD Maatschappelijke Integratie 
stapsgewijs en systematisch meer controles uitvoeren met een grotere 
steekproef en krijgt hij meer sanctiemogelijkheden. 
 
Vervolgens wil ik het hebben over de bescherming tegen politieke in-
menging. De wantoestanden die aan het licht zijn gekomen bij het 
OCMW van Anderlecht zijn schrijnend. Het cliëntelisme dat aan de dag 
wordt gelegd, is onaanvaardbaar en doet ook afbreuk aan de vele 
OCMW's die wel correct werken en goede resultaten boeken. Het is 
ook mede daarom dat ik een bonus-malussysteem voor de OCMW's 
invoer, alsook een strenger controle- en sanctiekader, waar ik al enkele 
keren naar heb verwezen. 
 
Bij vermoeden van misbruik kan een OCMW onderworpen worden aan 
een audit, die bij ernstige tekortkomingen kan leiden tot een tijdelijke 
ondercuratelestelling. Het wettelijk kader is ook duidelijk. Zowel bij so-
ciale bijstand als bij het leefloon moet een toekenningsbeslissing voor-
afgegaan worden door een sociaal onderzoek, uitgevoerd door een 

15.03  Anneleen Van Bossuyt, 

ministre: Le SPP IS a réalisé 387 
audits et 175 audits de suivi dans 
les CPAS. L'administration s'em-
ploie à parfaire le suivi de ces au-
dits et à améliorer les procédures 
internes au sein des CPAS. La 
complémentarité avec d'autres or-
ganismes d'audit tels qu'Audit 
Vlaanderen est également à 
l'étude. Le cadre juridique actuel ne 
permet pas de sanctionner un 
CPAS. Le SPP IS va augmenter 
progressivement et systématique-
ment le nombre de ses contrôles et 
avoir à sa disposition davantage de 
moyens de sanction. 
 
Le clientélisme dans les CPAS est 
inacceptable et c'est une des rai-
sons pour lesquelles j'instaurerai 
un système de bonus-malus. En 
cas de soupçon d'abus, un CPAS 
pourra faire l'objet d'un audit, voire 
être placé temporairement sous 
curatelle en cas de manquements 
graves. Les règles d'octroi des 
aides sont clairement définies par 
la loi.  
 
L'union des villes et communes fla-
mandes (VVSG) a effectivement 
tiré la sonnette d'alarme concer-
nant l'octroi du revenu d'intégration 
en tant qu'avance sur l'allocation. 
Cette pratique renforce la pression 
pesant sur les CPAS et fait perdre 
un temps précieux aux assistants 
sociaux. J'examinerai ce dossier 
de plus près en vue d'alléger la 
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maatschappelijk werker. Dat onderzoek moet resulteren in een pre-
cieze diagnose van de behoeften en een voorstel van beslissing. 
 
Op basis daarvan neemt het bevoegde orgaan een beslissing die zo-
wel juridisch als feitelijk gemotiveerd moet worden op basis van die 
diagnose.  
 
De VVSG heeft inderdaad ook aan de alarmbel getrokken in verband 
met het leefloon als voorschot op de uitkering. Momenteel zou meer 
dan een op de vijf leefloondossiers een voorschot op een werkloos-
heidsuitkering of een ziektevergoeding betreffen, terwijl dat eigenlijk 
niet onder de verantwoordelijkheid van de OCMW’s valt, zoals u ook 
hebt vermeld. Ik deel oprecht uw bezorgdheid dat hierdoor de druk op 
de OCMW’s groter wordt en dat maatschappelijk werkers kostbare tijd 
verliezen om te focussen op de begeleiding van hun cliënten. 
 
Ik zal dat dossier met mijn administratie nader bekijken in het kader 
van de verlichting van de werklast van de maatschappelijk werkers. 
Momenteel loopt er daarnaast ook een studie binnen BELSPO in op-
dracht van de POD MI over de werkdruk van maatschappelijk werkers. 
Die studie heeft tot doel pragmatische oplossingen te vinden met het 
oog op de verlichting van de administratieve lasten en op de realisatie 
van efficiëntiewinsten.  
 

charge de travail des assistants so-
ciaux. Une étude à ce sujet est ac-
tuellement en cours. 
 

15.04  Nahima Lanjri (cd&v): Mevrouw de minister, we kaarten die 

situatie aan omdat die ons na aan het hart ligt. Het kan niet dat mensen 
die jarenlang hebben gewerkt en bijgedragen en dan een tegenslag 
meemaken en ziek worden, niet worden geholpen als zij aankloppen 
voor een ziekte-uitkering of een werkloosheidsuitkering waarop ze 
recht hebben. Daar knelt het schoentje. Ze worden niet geholpen of 
toch niet snel genoeg, waardoor ze in financiële problemen belanden 
en bij het OCMW moeten aankloppen.  
 
Die situatie zal niet verholpen worden door enkel de werkdruk van de 
maatschappelijk werkers bij het OCMW aan te pakken, hoewel dat no-
dig is. Dan zou men immers aangeven dat zoveel voorschotten toe-
kennen oké is. Ik vind dat niet oké. 
 
Dat moet in een ultiem geval kunnen, maar niet in een op de vijf dos-
siers. Dat is nooit de bedoeling geweest van de leeflonen van het 
OCMW. Het probleem moet dus ook worden aangepakt waar het zit, 
bij de uitkeringen voor ziekte en bij de uitkeringen voor werkloosheid.  
 
Ik vraag u ook om er bij uw collega-minister Frank Vandenbroucke op 
aan te dringen om samen een oplossing te zoeken, zodat mensen niet 
naar het OCMW moeten gaan. Mensen gaan immers het liefst niet naar 
het OCMW. Ze willen gewoon datgene krijgen waarop ze recht hebben. 
Ze hebben jarenlang gewerkt. Dan zijn ze een tijd ziek. Waarom moe-
ten ze dan naar het OCMW? Daarvoor bestaat de ziekte-uitkering en 
die moet dus beter functioneren. Los het dus alstublieft samen met uw 
collega op. Ik hoop dat we dat binnenkort nog verder kunnen bespre-
ken.  
 

15.04  Nahima Lanjri (cd&v): On 

ne résoudra pas ce problème en 
s'attaquant uniquement à la charge 
de travail des assistants sociaux 
des CPAS. Je vous demande de 
chercher une solution en concerta-
tion avec le ministre Vanden-
broucke. 
 

15.05  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): In uw antwoord in ver-

band met de inspecties verwijst u naar Audit Vlaanderen. Ik kan getui-
gen dat Audit Vlaanderen een zeer goede organisatie is, die helaas 
alleen in Vlaanderen actief is. Ze is ook bij ons in de stad actief, welis-

15.05  Vincent Van Quicken-

borne (Open Vld): Une coopéra-
tion entre Audit Vlaanderen et le 
SPP IS constitue donc une piste 
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waar niet voor het OCMW, maar voor andere dossiers. Een goede sa-
menwerking tussen Audit Vlaanderen en de POD MI is dus ook voor 
OCMW's en controles op OCMW's een zeer aan te raden piste. Ik wens 
u daar veel succes mee.  
 
In verband met het probleem dat we aangekaart hebben, waarnaar 
mevrouw Lanjri ook verwijst, ben ik iets positiever dan mevrouw Lanjri. 
Ik hoor uw bereidheid om daar zeker iets aan te doen en ik denk dat er 
inderdaad een structurele oplossing kan bestaan: doen wat vandaag 
OCMW's moeten doen. Vandaag zijn OCMW's verplicht om binnen de 
maand een beslissing te nemen. Mocht er voor die andere instanties, 
namelijk de werkloosheid en ziekte-uitkering, ook een vaste termijn zijn 
om beslissingen te nemen, dan kunnen we daar uit raken. 
 
Wat er met andere woorden van u wordt verwacht, is dat u in overleg 
gaat met de heer Vandenbroucke voor de ziekte-uitkering en met de 
heer Clarinval voor de werkloosheidsuitkering en dat u met hen een 
structurele oplossing uitwerkt, waardoor die dossiers blijven bij die in-
stanties die ze veroorzaken.  
 
Als u dat doet, dan zult u in één klap de werkdruk van alle maatschap-
pelijk werkers verlichten. De cijfers zijn spectaculair, namelijk meer dan 
een op de vijf dossiers. Als u dat doet, zult u waarschijnlijk de geschie-
denis ingaan als de minister die voor de OCMW’s het meest heeft ge-
daan. Ik wens u veel succes met die opdracht. Uiteraard zullen wij bin-
nenkort nog eens op de zaak terugkomen. Als ik dat zeg, dan volgen 
wij dat op. 
 

tout aussi valable pour les con-
trôles sur les CPAS. Aujourd'hui, 
les CPAS sont obligés de prendre 
une décision dans un délai d'un 
mois. Si cette règle était également 
imposée aux organismes respon-
sables des allocations de chômage 
et des indemnités de maladie, ça 
serait une solution. Vous devez 
donc vous concerter avec  
M. Vandenbroucke et M. Clarinval 
pour trouver une solution structu-
relle. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

16 Vraag van Nahima Lanjri aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke Integratie, 

belast met Grootstedenbeleid) over "De financiering van de REMI-tool" (56003421C) 

16 Question de Nahima Lanjri à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration sociale, chargée 

de la Politique des Grandes Villes) sur "Le financement de l'outil REDI" (56003421C) 
 

16.01  Nahima Lanjri (cd&v): Mevrouw de minister, in het federale 

regeerakkoord is bepaald dat de REMI-tool over heel België wordt uit-
gerold. Dat is goed, want met die onlinetool kan een OCMW berekenen 
wat de behoeftigheid is van een gezin en dat op een objectieve manier 
in kaart brengen. Met de tool wordt een vergelijking gemaakt tussen de 
inkomsten van een gezin en wat dat gezin nodig heeft om deftig rond 
te komen en een menswaardig leven te leiden. Dat bedrag kan uiter-
aard verschillen van gemeente tot gemeente, omdat de huurprijzen 
enorm kunnen verschillen naargelang de gemeente. 
 
Vorige legislatuur trok uw voorgangster, mevrouw Lalieux, 34,5 miljoen 
euro uit om lokale besturen en OCMW's te ondersteunen op dat vlak. 
Daarmee werd de licentie van die REMI-tool bekostigd. De subsidies 
werden deels ook gebruikt om de OCMW's toe te laten om extra mid-
delen te geven aan mensen met een leefloon.  
 
De subsidieperiode liep af op 31 december 2024. De REMI-contracten 
lopen nog door tot eind april. Intussen zouden de OCMW's die met die 
tool werken, ook allemaal een brief hebben gekregen met de vraag of 
ze vanaf 1 mei nog gebruik willen maken van de REMI-tool.  
 
Bij vele OCMW's rijst nu de vraag of er opnieuw subsidies zullen komen 

16.01  Nahima Lanjri (cd&v): L'ou-

til REDI permet aux CPAS de cal-
culer objectivement ce dont un mé-
nage a besoin pour s'en sortir. 
Votre prédécesseure avait soutenu 
les CPAS en finançant la licence 
de l'outil REDI, mais cette période 
de subventionnement est arrivée à 
échéance le 31 décembre 2024. 
De nombreux CPAS se demandent 
si vous prévoirez de nouvelles sub-
ventions afin de poursuivre le pro-
jet. 
 
Dégagerez-vous des moyens pour 
la licence et pour pouvoir octroyer 
un budget supplémentaire aux bé-
néficiaires du revenu d'intégration? 
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om het project voort te zetten en hopelijk ook structureel te maken. Wat 
zijn de voorwaarden daarvoor? Zullen er middelen zijn om die tool ver-
der te kunnen gebruiken? Zal er een budget zijn voor de licentie? Zul-
len er middelen zijn om leefloners extra budget te kunnen geven, boven 
op hun leefloon?  
 
Zolang die middelen er niet zijn, zijn OCMW's terughoudend om met 
de tool te starten, terwijl die REMI-tool echt een heel mooi instrument 
is om mee te werken. Dat blijkt ook uit de rapporten van de KUL. Het 
gebruik van die REMI-tool werd positief geëvalueerd.  
 
Wat zijn uw plannen ten aanzien van het gebruik van de REMI-tool? 
Zult u zorgen voor een continuering, zodat OCMW's die tool kunnen 
blijven gebruiken en hopelijk ook meer OCMW's dat kunnen doen? Zal 
dat zowel voor de licentie zijn als voor de bijkomende financiële steun? 
Hebt u al zicht op de voorwaarden die u daaraan wilt koppelen of blij-
ven dat de huidige? 
 

16.02 Minister Anneleen Van Bossuyt: Mevrouw Lanjri, we hebben 

de evaluatie van de REMI-tool opgenomen in het regeerakkoord, spe-
cifiek om inactiviteitsvallen te vermijden. Ik zal die evaluatie dan ook 
laten uitvoeren. 
 
In januari 2023 werd de REMI-tool voor alle OCMW's beschikbaar ge-
steld. Zoals u aangaf, werden de kosten voor het softwareprogramma, 
de licentie dus, gedekt en werd er een subsidie voorzien voor de finan-
ciële steun die via REMI wordt toegekend voor de jaren 2023 en 2024. 
De subsidieperiode liep tot 31 december 2024 en de REMI-licentie 
loopt nog tot eind april 2025. Elke beslissing voor aanvullende financi-
ele steun die voor eind december 2024 is goedgekeurd, geeft nog recht 
op subsidie. 
 
U hebt in uw vraag verwezen naar de REMI-evaluatiestudie. Die studie 
leverde al interessante conclusies op. Zo blijkt dat de belangrijkste re-
den voor OCMW's om REMI te gebruiken de financiële prikkel is die de 
federale overheid bood. Het bedrag dat de REMI-tool op basis van de 
berekening voorstelt voor een gezin is eerder hoog. In de studie las ik 
dat de meeste OCMW's wel steun toekennen die onder dat voorge-
stelde bedrag blijft omwille van interne afspraken binnen het OCMW of 
omdat ze het niet verantwoord vinden dergelijke grote bedragen toe te 
kennen aan sommige gezinnen. 
 
Het debat over de terugkerende spanning tussen lokale autonomie en 
de rol van de federale overheid in het beleid inzake aanvullende sociale 
hulp is interessant. De federale regering heeft eigenlijk geen beslis-
singsrecht wat dat laatste betreft, maar de evaluatie van de REMI-tool 
komt eraan. 
 

16.02  Anneleen Van Bossuyt, 

ministre: L'outil REDI sera bientôt 
évalué, comme le prévoit l'accord 
de gouvernement. Nous voulons 
surtout éviter les pièges à l'emploi. 
 
La licence de cet outil, que tous les 
CPAS peuvent utiliser, expire fin 
avril 2025. Les décisions de sou-
tien financier complémentaire 
prises avant la fin du mois de dé-
cembre 2024 donneront encore 
droit à un subside. 
 
Une étude sur l'outil REDI révèle 
que pour les CPAS, le financement 
fédéral demeure la principale inci-
tation à l'utiliser. Le montant cal-
culé par l'outil pour une famille est 
plutôt élevé, mais la plupart des 
CPAS octroient une aide inférieure 
à celui-ci. 
 
Une certaine tension existe entre 
l'autonomie locale et le rôle du gou-
vernement fédéral dans la politique 
en matière d'aide sociale complé-
mentaire. En réalité, le gouverne-
ment fédéral n'a aucun droit de dé-
cision dans ce domaine. 
 

16.03  Nahima Lanjri (cd&v): Mevrouw de minister, ik begrijp dat we 

moeten evalueren voordat we verdere stappen nemen, maar ook het 
rapport van de KUL brengt een aantal zaken aan het licht. Het klopt 
ook dat een aantal OCMW's zelfs nog minder geven dan de REMI-tool 
zou toestaan, ook omdat ze schrik hadden dat het bedrag dat toege-
kend was per gemeente niet zou volstaan. 
 
U zegt dat er een evaluatie volgt, maar de tijd dringt. Er is in februari 

16.03  Nahima Lanjri (cd&v): Les 

CPAS accordaient effectivement 
moins de moyens que ne l'autori-
sent les calculs de l'outil REDI, no-
tamment parce qu'ils craignaient 
que le montant octroyé par com-
mune ne soit pas suffisant. 
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een brief verstuurd vanuit de administratie met de vraag om de pro-
jecten te willen voortzetten. Op dat moment was u al minister. Dat be-
tekent toch dat de OCMW's die graag daarop intekenen, dat moeten 
kunnen doen. Alles loopt af vanaf 1 mei. Zal er dus voor 1 mei duide-
lijkheid komen over de continuering? Dat blijft voor mij en vooral voor 
de OCMW's een groot vraagteken, zeker voor die die er nu al mee 
bezig zijn. 
 
Ik begrijp dat nieuwe OCMW's eventueel een maand of twee langer 
kunnen wachten, maar die die vandaag al bijkomende middelen krijgen 
om een aantal mensen een extra financieel duwtje in de rug te geven, 
weten niet of dat na 1 mei nog mogelijk zal zijn. Dat is niet duidelijk. 
 

Il est temps de procéder à l'évalua-
tion de cet outil. En effet, la licence 
expire le 1er mai 2025. Les CPAS 
ignorent à l'heure actuelle s'ils se-
ront encore soutenus après cette 
date. 
 

16.04 Minister Anneleen Van Bossuyt: Mevrouw Lanjri, het spreekt 

voor zich dat er voor 30 april een beslissing zal worden genomen. 
 

16.04  Anneleen Van Bossuyt, 

ministre: Une décision sera prise 
avant le 30 avril. 
 

16.05  Nahima Lanjri (cd&v): Dan zal ik u volgende maand een 

nieuwe vraag stellen. De OCMW's wensen immers zo snel mogelijk 
duidelijkheid.  
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

17 Vraag van Vincent Van Quickenborne aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke 

Integratie, belast met Grootstedenbeleid) over "De strikte toepassing van artikel 34, § 2, van het KB van 
11 juli 2002" (56003426C) 

17 Question de Vincent Van Quickenborne à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration 

sociale, chargée de la Politique des Grandes Villes) sur "L'application stricte de l'article 34, § 2, de 
l'arrêté royal du 11 juillet 2002" (56003426C) 
 

17.01  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mevrouw de minister, 

soms is het regeerakkoord zeer vaag, zoals in het geval van de meer-
waardebelasting, met allerlei mogelijke interpretaties. Andere keren is 
het regeerakkoord zeer duidelijk. In het regeerakkoord wordt verwezen 
naar een artikel uit een koninklijk besluit van 11 juli 2002, ondertekend 
door een van uw voorgangers, de heer Vande Lanotte. Het regeerak-
koord stelt dat de regeling in artikel 34, § 2, van het KB strikt zal worden 
toegepast. 
 
Collega’s, u wordt geacht de wetgeving te kennen. Mijnheer Tonniau, 
wat staat er in artikel 34, § 2? Als iemand die samenwoont met iemand 
van rechtstreekse afstamming, dus ouders, grootouders, kinderen of 
kleinkinderen, een leefloon aanvraagt, dan kan het OCMW een deel 
van het inkomen van die familieleden meetellen voor de berekening 
van het leefloon. Als iemand het leefloon aanvraagt en in een gezin 
met verwanten in de eerste graad woont, dan zal men dus kijken naar 
het inkomen van die familieleden.  
 
Mevrouw de minister, de wetgeving zegt dat het OCMW dat in rekening 
kan nemen. In het regeerakkoord staat dat de regels strikt moeten wor-
den toegepast, wat in een circulaire zal worden verduidelijkt. Hoe ver-
zoent u de formulering ‘moeten’ in het regeerakkoord met die van ‘kun-
nen’ in de wet? Zullen met andere woorden de OCMW’s geen beoor-
delingsmarge meer krijgen? 
 
De vermelding van die regeling in het regeerakkoord moet een reden 
hebben. U hebt waarschijnlijk gezegd dat dat probleem aangepakt 

17.01  Vincent Van Quicken-

borne (Open Vld): L'accord de 
gouvernement prévoit l'application 
stricte de l'article 34, § 2, de l'arrêté 
royal du 11 juillet 2002. Cette dis-
position stipule que lorsque le de-
mandeur d'un revenu d'intégration 
cohabite avec ses parents, ses 
grands-parents, ses enfants ou ses 
petits-enfants, le CPAS "peut" tenir 
compte d'une partie du revenu de 
ces membres de la famille pour le 
calcul de son revenu d'intégration. 
 
Les CPAS seront-ils dorénavant 
obligés d'en tenir compte, confor-
mément à l'application stricte pré-
vue dans l'accord de gouverne-
ment? Autrement dit, n'auront-ils 
plus aucune marge d'appréciation? 
Existe-t-il des exemples concrets 
dont il ressortirait que les CPAS se 
montrent négligents dans l'applica-
tion de ce régime? Quelles sanc-
tions envisagez-vous pour les 
CPAS qui n'appliquent pas stricte-
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moest worden. Zijn er concrete voorbeelden waaruit blijkt dat OCMW’s 
slordig met die regeling omspringen? Zo niet, dan zou die formulering 
niet in het regeerakkoord staan. Welke sancties of maatregelen over-
weegt u indien OCMW’s die regel niet strikt toepassen? 
 
Als u meent dat de wetgeving niet goed wordt toegepast, waarom past 
u dan de wetgeving niet aan? Waarom moet de regel in een circulaire 
worden verduidelijkt? U bent de minister, u maakt deel uit van de rege-
ring, pas de wet aan. Pas dat KB uit 2002 van de heer Vande Lanotte 
aan. Vermeld niet dat OCMW’s kunnen, maar dat ze moeten. 
 
Ik ben benieuwd naar uw antwoorden. 
 

ment la règle? Pourquoi ne modi-
fiez-vous pas l'arrêté royal lui-
même? 
 

17.02 Minister Anneleen Van Bossuyt: Mijnheer Van Quickenborne, 

ik dank u voor uw vragen. Ik heb ze in het kader van het antwoord op 
uw vraag nr. 56003349C al deels beantwoord. U vond het heel interes-
sant wat ik toen vertelde. Toen heb ik dus al deels op uw vragen ge-
antwoord. 
 
U vroeg nu ook of er OCMW’s zijn die slordig met die regels omsprin-
gen. U gaf in het kader van uw vraag nr. 56003349C al aan dat er ook 
in uw stad gevallen zijn of dat iedereen wel gevallen kent van gezinnen 
die 4.000 euro leefloon of meer ontvangen. Bij ons in Gent is dat het 
geval. Iedereen kent wel dergelijke gevallen. Het klopt dus dat er der-
gelijke gevallen zijn. 
 
Heel specifiek in antwoord op uw andere vragen herhaal ik dat ik in een 
cumulplafond voorzie voor samenwonende leefloongerechtigden. Mo-
menteel kunnen OCMW’s de bestaansmiddelen van de ouders of kin-
deren van de leefloonaanvrager deels in rekening brengen voor het 
leefloon van een samenwonende aanvrager. Dat is vandaag een mo-
gelijkheid maar geen verplichting. Ik zal de toepassing van die maatre-
gel strikter maken via een wijziging van het koninklijk besluit van 
11 juli 2002 en dus niet via een circulaire. De verdere modaliteiten van 
de wijziging moeten natuurlijk nog worden uitgewerkt. De striktere toe-
passing komt er echter aan via een koninklijk besluit. 
 

17.02  Anneleen Van Bossuyt, 

ministre: Tout le monde connaît 
des ménages qui perçoivent 
4 000 euros de revenu d'intégra-
tion ou plus. C'est également le cas 
à Gand. 
 
Actuellement, les CPAS peuvent 
prendre en compte partiellement 
les moyens de subsistance des  
parents ou des enfants de la per-
sonne qui demande un revenu 
d'intégration dans le calcul du RIS 
d'un demandeur cohabitant. Il 
s'agit aujourd'hui d'une possibilité 
et non d'une obligation. Je modifie-
rai l'arrêté royal du 11 juillet 2002 
pour rendre cette mesure plus 
stricte. 
 

17.03  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mevrouw de minister, 

eigenlijk zegt u dat wat in het regeerakkoord staat niet volledig juist is. 
U wil gewoon het koninklijk besluit aanpassen. Dat is heel goed en 
positief. Er komt met andere woorden geen of minder beoordelings-
marge voor de OCMW’s en er komen duidelijke regels die bepalen wat 
zij wel en niet kunnen doen. 
 
Mevrouw de minister, het is interessant wat u daarover vertelt. Bij de 
voorbeelden die ik gaf over het OCMW in Kortrijk is die 5.000 à 
6.000 euro voor alle duidelijkheid de optelsom van het leefloon maar 
ook van het kindergeld. Het bedrag van 5.000 à 6.000 euro betreft in 
Kortrijk niet alleen het leefloon maar ook alle sommen die de betrokke-
nen krijgen, inclusief voor alle duidelijkheid het kindergeld of de gezins-
toeslag of -bijslag, zoals dat heet. 
 
Het klopt inderdaad dat ik in het contact met ons OCMW van Kortrijk 
hoorde dat er verschillende regels waren naargelang het OCMW. Som-
mige deden het wel en andere niet. 
 
Sommige kleven daar ook bepaalde tarieven op. Het bedrag van het 

17.03  Vincent Van Quicken-

borne (Open Vld): Dans ce cas, 
l'accord de gouvernement n'est 
pas tout à fait correct, car il prévoit 
de passer par une circulaire. 
 
J'ai effectivement entendu dire que 
certains CPAS exécutent la régle-
mentation et d'autres non. Tous les 
CPAS n'appliquent pas les mêmes 
taux, de sorte qu'un bénéficiaire 
majeur d'un revenu d'intégration 
qui cohabite avec ses parents ne 
perçoit pas le même montant dans 
toutes les communes. Quand l'ar-
rêté royal sera-t-il modifié? 
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leefloon voor een meerderjarige die bij zijn of haar ouders inwoont ver-
schilt bijvoorbeeld tussen een aantal gemeenten en steden. Ik vond dat 
zeer eigenaardig, want ik geloof natuurlijk heel sterk in de lokale auto-
nomie, maar voor federale middelen moeten er mijns inziens wel dui-
delijke regels worden vastgelegd. Die aanpassing via het KB zelf en 
niet via een omzendbrief is dus een goede zaak. We kijken dus uit naar 
die toepassingen.  
 
Weet u al wanneer dat KB zal worden aangepast?  
 

17.04 Minister Anneleen Van Bossuyt: We zijn druk aan het werk op 

het kabinet.  
 

17.04  Anneleen Van Bossuyt, 

ministre: Mon cabinet ne chôme 
pas. 
 

17.05  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Dat verwondert mij 

niet. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

18 Samengevoegde vragen van 

- Robin Tonniau aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke Integratie, belast met 
Grootstedenbeleid) over "De impact op de OCMW's van de beperking van de werkloosheidsuitkeringen 
en het armoederisico" (56003442C) 
- Sarah Schlitz aan Anneleen Van Bossuyt (Asiel, Migratie, Maatschappelijke Integratie, belast met 
Grootstedenbeleid) over "De OCMW's" (56003469C) 

18 Questions jointes de 

- Robin Tonniau à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration sociale, chargée de la Politique 
des Grandes Villes) sur "L'impact de la limitation des allocations de chômage sur les CPAS et le risque 
de pauvreté" (56003442C) 
- Sarah Schlitz à Anneleen Van Bossuyt (Asile, Migration, Intégration sociale, chargée de la Politique 
des Grandes Villes) sur "Les CPAS" (56003469C) 
 

18.01  Robin Tonniau (PVDA-PTB): Mevrouw de minister, het beper-

ken van de werkloosheidsuitkering in de tijd loopt een beetje als een 
rode draad door deze vragensessie.  
 
Eigenlijk weten we al uit wetenschappelijk onderzoek, internationale 
studies, maar ook vergelijkingen binnen Europa, dat die maatregel al-
lesbehalve doeltreffend is. Ze is puur ideologisch. Stampen we naar 
beneden of stampen we naar boven? U hebt ervoor gekozen om naar 
beneden te stampen. De beperking van die uitkeringen in de tijd zal de 
armoede en de werkdruk en de lasten bij de OCMW's verhogen. Dat 
weten we nu al zeker en ik ben daarover zeer bezorgd.  
 
De helft van de Belgische werkzoekenden met een uitkering moet van-
daag al rondkomen met een inkomen onder de armoedegrens. Uit eer-
dere beleidsmaatregelen, zoals de beperking in de tijd van de inscha-
kelingsuitkering, blijkt bovendien dat werkzoekenden hierdoor vaak 
doorstromen naar andere bijstandsstelsels met een nog lagere uitke-
ring of zelfs volledig uit de sociale bescherming verdwijnen. Volgens 
een studie van de RVA was dat effect duidelijk zichtbaar. 
 
Hebt u een raming van het aantal personen dat als gevolg van deze 
beperkingen in de tijd een beroep zal moeten doen op het OCMW? Het 
ABVV berekende alvast dat een dergelijke maatregel de instroom naar 
het leefloon kan doen stijgen met maar liefst 90.000 extra personen 
voor heel België. Kunt u deze cijfers of tenminste de grootteorde ervan 

18.01  Robin Tonniau (PVDA-

PTB): Il ressort d'études scienti-
fiques et internationales que la limi-
tation des allocations de chômage 
dans le temps est une mesure inef-
ficace et purement idéologique. 
Cette limitation entraînera un ac-
croissement de la pauvreté et 
l'augmentation de la charge de tra-
vail des CPAS. Une étude de 
l'ONEM montre que les deman-
deurs d'emploi basculent souvent 
vers d'autres régimes d'assistance 
lorsque l'octroi des allocations d’in-
sertion est limité dans le temps. 
 
Existe-t-il une estimation du 
nombre de personnes qui devront 
faire appel aux CPAS à cause de 
cette mesure? Quelle sera son in-
cidence sur les revenus des de-
mandeurs d'emploi concernés et 
sur le risque de les voir basculer 
dans la pauvreté? Comment sou-
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bevestigen?  
 
Beschikt u over gegevens of onderzoek waarmee u kunt inschatten wat 
de impact hiervan zal zijn op het inkomen en bijgevolg het armoederi-
sico van de betrokken werkzoekenden? Voor velen zal deze kille be-
perking in de tijd immers niet zomaar een job opleveren. Zou het 
daarom niet aangewezen zijn om een grondige armoedetoets uit te 
voeren met wetenschappelijke onderbouwing en inspraak van vereni-
gingen waar armen het woord nemen? Welke maatregelen voorziet u 
om de OCMW's te ondersteunen bij de onverwachte toename van aan-
vragen? Worden er extra financiële middelen voorzien? Zo ja, op basis 
van welke criteria worden die dan berekend? 
 
Er komt een specifieke ondersteuning voor de begeleiding van perso-
nen die na twee jaar werkloosheid extra hulp nodig hebben om op-
nieuw toegang te krijgen tot de arbeidsmarkt. Zeker kleinere OCMW’s 
beschikken vaak niet over de nodige budgetten, expertise of perso-
neelscapaciteit om daarin voldoende te voorzien. 
 
Ten slotte wil ik ook nog uw mening vragen over het voorstel van uw 
N-VA-collega Axel Ronse, die werkweigeraars nog sneller wil kunnen 
uitsluiten van OCMW's. Hoe staat u daartegenover? 
 

tiendrez-vous les CPAS? Que pen-
sez-vous de la proposition de votre 
collègue de la N-VA, Axel Ronse, 
qui souhaite pouvoir exclure en-
core plus vite les réfractaires au 
travail du CPAS? 
 

18.02  Sarah Schlitz (Ecolo-Groen): Madame la ministre, les estima-

tions de Brulocalis sont sans appel: la limitation des allocations de chô-
mage après deux ans pour les travailleurs de moins de 55 ans pourrait 
provoquer un afflux massif vers les CPAS bruxellois avec une augmen-
tation de 27 000 bénéficiaires du revenu d'intégration sociale (RIS). Ce 
report va entraîner des coûts supplémentaires qui sont estimés à près 
de 100 millions d'euros par an pour les CPAS, et c'est sans compter 
les coûts et les besoins en personnel supplémentaire pour gérer cette 
explosion des demandes. Or, à ce stade, aucune garantie de compen-
sation budgétaire n'a été clairement annoncée.  
 
De plus, le financement des CPAS, selon l'accord de majorité Arizona, 
sera conditionné à un plan de retour à l'emploi marquant un change-
ment profond de logique. Les CPAS qui sont traditionnellement liés à 
une obligation de moyens, devront désormais atteindre des résultats 
en matière de réintégration socioprofessionnelle. Pourtant, la Région 
bruxelloise compte une part importante de demandeurs d'emploi de 
longue durée, dont beaucoup sont éloignés du marché du travail de-
puis plus de cinq ans. Ce nouveau cadre risque donc de fragiliser en-
core davantage ce public, tout en mettant sous pression les CPAS, 
contraints d'assurer un double rôle d'accompagnement social d'une 
part, et de se faire un nouveau métier de l'insertion socioprofession-
nelle, d'autre part.  
 
Alors, madame la ministre, quelles garanties pouvez-vous donner 
quant au financement structurel des CPAS afin qu'ils puissent faire 
face à cette hausse des demandes d'aide sociale? Quelles mesures 
seront mises en place pour leur permettre de remplir leur nouvelle mis-
sion d'insertion socioprofessionnelle alors même que ce rôle dépasse 
largement leur cadre actuel de compétences? Enfin, comment le gou-
vernement entend-il assurer une concertation avec les CPAS et les 
pouvoirs locaux afin d'anticiper l'impact de cette réforme et d'éviter un 
engorgement du dispositif d'aide sociale? Comment allez-vous concrè-
tement mettre en place ce soutien aux CPAS? Comptez-vous externa-
liser la gestion des dossiers ou bien va-t-on renforcer les équipes? Va-

18.02  Sarah Schlitz (Ecolo-

Groen): De beperking van de duur 
van de werkloosheidsuitkeringen 
tot twee jaar voor werknemers van 
jonger dan 55 jaar zou tot een 
grote toestroom bij de Brusselse 
OCMW’s kunnen leiden, waardoor 
er 27.000 leefloontrekkers bij zou-
den komen. De bijkomende kosten 
voor de OCMW’s worden geraamd 
op bijna 100 miljoen euro per jaar.  
 
Voorts zal de financiering van de 
OCMW’s gekoppeld worden aan 
een activeringsplan, terwijl socio-
professionele inschakeling in prin-
cipe niet tot het takenpakket van de 
OCMW’s behoort. Het Brusselse 
Gewest telt veel langdurig werklo-
zen. Die groep zal het dus nog 
moeilijker krijgen. 
 
Welke garanties worden er gebo-
den in verband met structurele fi-
nanciering van de OCMW’s? 
Welke maatregelen zullen er geno-
men worden om ervoor te zorgen 
dat ze hun nieuwe taak met betrek-
king tot socioprofessionele inscha-
keling kunnen vervullen? Zal er 
overlegd worden met de OCMW’s 
en de lokale overheden? Zullen de 
teams versterkt worden? Zullen de 
OMCW-gebouwen uitgebreid wor-
den om plaats te kunnen bieden 
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t-on pousser les murs dans les CPAS pour installer le nouveau person-
nel dans ces locaux? Voilà, c'est vraiment très compliqué de se proje-
ter dans ce changement de paradigme. Pouvez-vous nous éclairer sur 
la façon dont cela va se dérouler? 
 

aan het nieuwe personeel? 
 

18.03 Minister Anneleen Van Bossuyt: Mijnheer de voorzitter, me-

vrouw Schlitz, mijnheer Tonniau, België is het enige land ter wereld 
waar een werkloosheidsuitkering onbeperkt in de tijd bestaat. Ik ben 
heel blij dat wij met deze regering daaraan eindelijk een einde zullen 
maken. 
 
Mijnheer Tonniau, u verwijst naar de beperking van de inschakelings-
uitkering in de tijd en naar de studie van de RVA die daaromtrent werd 
gevoerd. U haalt er een bepaald stukje uit, maar uit diezelfde studie 
blijkt dat de beperking in de tijd van die inschakelingsuitkering tot ge-
volg had dat 54 % doorstroomde naar werk. U weet evengoed als ik 
dat een job hebben de beste garantie is tegen armoede. Het is dus 
meer dan dubbel zoveel als voor de beperking in de tijd, meer dan 
dubbel zoveel mensen waren aan het werk als voor de beperking in de 
tijd. Toen stroomde slechts 24 % door naar werk. Slechts 13 % stroomt 
door naar het leefloon en in Vlaanderen is dat zelfs slechts 3 %. Het is 
dus een goede maatregel.  
 
Uit eerdere studies blijkt – de heer Van Quickenborne verwees er daar-
net naar – dat een derde een beroep zou moeten doen op het OCMW, 
dat een derde geen recht heeft op leefloon en dat een derde richting 
werk gaat. Dat zijn natuurlijk ramingen, we zullen moeten zien in de 
praktijk hoe het zal uitdraaien. 
 
De impact van de beperking van de werkloosheidsuitkeringen in de tijd 
op een extra instroom van leefloongerechtigden wordt voor de 
OCMW's gecompenseerd vanaf 2027 via een verhoging van de finan-
ciering van het leefloon vanuit de federale overheid. De bedragen zul-
len evenwel afhankelijk zijn van het afsluiten van een GPMI, van de 
reële instroom en van de mate van uitstroom naar een duurzame te-
werkstelling. Ze zullen dan ook in functie daarvan worden aangepast. 
Hiertoe werden echter nog geen concrete maatregelen en werkwijze 
uitgewerkt. Het spreekt voor zich dat we daarmee bezig zijn.  
 

18.03  Anneleen Van Bossuyt, 

ministre: La Belgique est le seul 
pays au monde où les allocations 
de chômage sont illimitées dans le 
temps. Je suis ravie que le gouver-
nement mette enfin un terme à 
cette situation. M. Tonniau fait réfé-
rence à une étude de l'ONEM, mais 
il ressort de cette même étude qu'à 
la suite de la limitation dans le 
temps de l'allocation d'insertion, 
54 % des bénéficiaires ont trouvé 
le chemin du marché de l'emploi. 
Des études antérieures ont montré 
qu'un tiers des bénéficiaires devrait 
faire appel au CPAS, qu'un tiers 
n'aurait pas droit à un revenu 
d'intégration et qu'un tiers trouve-
rait un emploi.  
 
Les CPAS bénéficieront d'un finan-
cement fédéral accru à partir de 
2027. Les montants dépendront de 
la conclusion d'un PIIS, du nombre 
effectif de nouveaux bénéficiaires 
et de la part de ceux qui retrouve-
ront un emploi durable. La mé-
thode et les mesures concrètes ne 
sont pas encore finalisées. 
 

Les modalités concrètes doivent encore être élaborées, madame 
Schlitz. Je vais en discuter avec les CPAS et avec les autorités locales.  
 
Aujourd'hui, nous constatons qu’il est encore souvent peu attrayant de 
travailler. Notre priorité est de faire en sorte que le travail soit toujours 
plus attrayant que l’absence de travail. C’est dans cette optique que 
cette mesure a été proposée.  
 

De concrete modaliteiten moeten 
nog worden bepaald. Ik zal hier-
over overleggen met de OCMW's 
en de lokale overheden.  
 
Wij willen dat werken altijd lonen-
der blijft dan niet werken, dat is 
onze prioriteit.  
 

Mijnheer Tonniau, u vraagt naar mijn mening over het voorstel om 
werkweigeraars te kunnen uitsluiten. Ik wil erop wijzen dat de werkbe-
reidheid vandaag een van de zes cumulatieve voorwaarden is om recht 
op een leefloon te hebben, tenzij gezondheids- of billijkheidsredenen 
dat verhinderen. Wat het recht op maatschappelijke integratie betreft, 
wordt de werkbereidheid van de betrokkene nagegaan aan de hand 
van het sociaal onderzoek. 
 

S'agissant de la proposition visant 
à pouvoir exclure les personnes qui 
refusent toute offre d'emploi, je 
souligne qu'à l'heure actuelle, la 
disposition à accepter un emploi 
constitue déjà l'une des six condi-
tions cumulatives pour avoir droit 
au revenu d'intégration. 
 

18.04  Robin Tonniau (PVDA-PTB): Mevrouw de minister, ik dank u 18.04  Robin Tonniau (PVDA-
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voor het antwoord.  
 
We moeten niet per se de werklozen aanpakken, maar wel de werk-
loosheid. De begeleiding naar werk is primordiaal. 
 
We weten ook, als ik over Vlaanderen mag spreken, dat de werking 
van de VDAB veel beter kan. De VDAB moet evenwel besparen. Be-
geleidingstrajecten worden geprivatiseerd. Dat is een slechte zaak. 
 
We zullen de werkloosheid niet oplossen door de uitkeringen na twee 
jaar te stoppen. Mensen komen dan bij een OCMW terecht en dan 
stopt de begeleiding naar werk. Mensen moeten al kenbaar maken dat 
ze werkbereid zijn vooraleer ze recht op een leefloon hebben. 
 
Als we naar de individuele gevallen kijken, zien we vaak een grote so-
ciale ongelijkheid qua opleiding of qua gezondheidstoestand. Soms 
zijn er verslavingen in het spel. Dat is een heel complex dossier waar-
mee de maatschappelijke werkers aan de slag moeten. Het is echt niet 
zo simpel om gewoon de dop af te nemen en hen te verplichten om 
aan het werk gaan. We zien in het buitenland dat dat niet leidt tot meer 
werkbereidheid. We moeten die mensen naar werk begeleiden, stap 
voor stap, met respect voor hen. 
 

PTB): Nous ne devons pas nous en 
prendre aux chômeurs, mais lutter 
contre le chômage. L'accompagne-
ment vers le travail est primordial. 
Le VDAB flamand doit cependant 
réaliser des économies, ce qui 
mène à la privatisation de parcours 
d'accompagnement. En limitant les 
allocations de chômage à deux 
ans, les personnes concernées 
frapperont à la porte du CPAS et ne 
seront plus accompagnées vers un 
emploi. Les travailleurs sociaux se-
ront confrontés à des dossiers 
complexes. 
 

18.05  Sarah Schlitz (Ecolo-Groen): Merci pour vos réponses, ma-

dame la ministre. Franchement, nous dire que parce qu'on serait le 
dernier pays d'Europe, c'est une bonne mesure, cela a vraiment ses 
limites. Ce n'est pas parce que certains pays font des choses qu'on 
doit forcément faire la même chose et parfois, on peut être exemplaire 
sur des politiques sans que d'autres les fassent pour autant. Je trouve 
que c'est vraiment un argument qui n'en est pas un.  
 
Par contre, ce qui est très problématique en Belgique, c'est l'explosion 
de la pauvreté. Les inégalités explosent: 1 % des plus riches possède 
désormais un quart des richesses ici en Belgique. C'est là qu'il faut 
aller chercher de l'argent. Aujourd'hui, il existe déjà un écart de 500 eu-
ros entre ceux qui travaillent et ceux qui ne travaillent pas. Par contre, 
pousser dans la grande précarité des individus, des parents, des en-
fants, ce sont des coûts cachés dont vous ne tenez pas compte au-
jourd'hui dans vos politiques. En effet, quand vous devez aider des 
personnes à retrouver un logement quand elles se trouvent dans la 
rue, il faut déployer beaucoup plus d'énergie que quand on doit soute-
nir une personne qui bénéficie d'une allocation. En fait, ce dont elles 
ont besoin, c'est qu'on leur donne confiance en elles, qu'on les accom-
pagne, comme c'est le cas dans d'autres pays. 
 
Si la politique comparée vous intéresse, je vous encourage à regarder 
ce qui se fait à l'étranger, notamment en matière de remise à l'emploi 
de personnes qui sont en totale perte de confiance en elles. Elles ont 
besoin qu'on croie en elles, qu'on leur redonne confiance, qu'on leur 
propose une formation pas trop loin de chez elles correspondant à 
leurs envies. Là, on va pouvoir reconstruire des choses. Mais ce n'est 
pas en continuant à sanctionner, en engorgeant les CPAS et en met-
tant une charge de travail immense sur le dos des travailleurs qui n'en 
peuvent déjà plus que nous allons réussir à résoudre le problème de 
la grande pauvreté en Belgique. 
 

18.05  Sarah Schlitz (Ecolo-

Groen): Dat België het enige land 
is waar dat nog bestaat is geen ar-
gument. Wij kunnen een voor-
beeldrol vervullen in andere domei-
nen, zonder daarom navolging te 
vinden. De armoede en de onge-
lijkheid nemen spectaculair toe: de 
1 % rijksten bezitten een kwart van 
de rijkdom in België. Dáár moet 
men het geld gaan halen.  
 
Het inkomensverschil van 500 euro 
tussen wie werkt en wie niet werkt 
is al een feit. Als men hele gezin-
nen in de armoede doet belanden, 
gaat dat gepaard met verborgen 
kosten, en daar houdt u geen reke-
ning mee. Het kost meer energie 
en inspanningen om een dakloze 
aan een woning te helpen dan om 
iemand die een uitkering trekt te 
helpen opnieuw in zijn kracht te 
staan. Andere landen stippelen be-
leid uit om mensen weer aan het 
werk te krijgen door begeleiding, 
niet door sancties, wat toch leidt tot 
een overbelasting van de 
OCMW's. Zo zullen we de armoe-
deproblematiek niet oplossen.  
 

18.06  Anneleen Van Bossuyt, ministre: Vous évoquez le risque de 

pauvreté. Les chiffres démontrent que le risque de pauvreté est de 

18.06 Minister Anneleen Van 
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32 % pour les gens qui ne travaillent pas et qu'il est de 5,5 % pour les 
gens qui travaillent. Je pense que les chiffres sont clairs. C'est pour-
quoi on veut aider les gens à travailler. 
 

Bossuyt: Het armoederisico be-
draagt 32 % voor wie niet werkt, te-
gen 5,5 % voor wie een baan heeft. 
Daarom willen wij mensen aan het 
werk helpen. 
 

18.07  Sarah Schlitz (Ecolo-Groen): En effet. Mais ce n'est pas en 

poussant les gens dans le retranchement, dans la grande précarité 
qu'on va les aider à travailler. Comment voulez-vous trouver un boulot 
quand vous n'avez pas de quoi vous acheter un vêtement convenable, 
quand vous n'avez pas un toit sur la tête, quand vous ne savez pas ce 
que vous allez manger à midi ou le soir ni comment vous allez faire 
pour nourrir vos enfants? Il faut donner des conditions matérielles con-
venables aux gens pour qu'ils puissent avoir confiance en eux et trou-
ver du boulot. Ce n'est pas en les acculant qu'on va y arriver. 
 
Ce n'est pas en demandant aux CPAS, dont ce n'est pas le métier, de 
tout à coup se réinventer pour aider des personnes qu'on va y arriver. 
L'insertion socioprofessionnelle n'a jamais été le métier des CPAS. Ils 
ne sont pas en capacité de le faire. Écoutez les travailleurs sociaux! 
On l'entend à longueur de journée en commission des Affaires so-
ciales. On se trompe. Si vous voulez vraiment aider les personnes qui 
ne travaillent pas à retrouver un boulot, ce ne sont pas les bonnes so-
lutions. 
 

18.07  Sarah Schlitz (Ecolo-

Groen): Door mensen in de ar-
moede te doen belanden helpt u ze 
niet aan werk. Hoe kan men een 
baan vinden als men niet genoeg 
geld heeft voor eten of kleding, en 
geen dak boven het hoofd heeft? 
Er moeten een aantal materiële 
voorwaarden vervuld zijn om ge-
noeg zelfvertrouwen op te bouwen. 
De OCMW's hebben de capaciteit 
niet om aan arbeidstoeleiding te 
doen, dat is nooit hun taak ge-
weest. U kiest voor de verkeerde 
oplossing.  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 
La réunion publique de commission est levée à 16 h 13. 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 16.13 uur. 
 
  
  

 


